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A várható, közvetve Szadát is érintő, budapesti 
agglomerációs vasúti fejlesztésnek elvileg már el 

kellett volna indulnia, de jogi és pénzügyi okok miatt 
egyelőre megállt. A jelenlegi helyzetet térképeztük fel.

Buktatókkal teli 
elővárosi vasútfejlesztés 

E urópai alapelv, hogy egy nagyvá-
rosi agglomerációban élő lakos 
a lakásához legközelebbi helyen 

szálljon fel a vonatra és azzal menjen to-
vább a nagyvárosba. Viszont azt is lehető-
vé kell tenni, hogy ehhez a ponthoz busz-
szal vagy kerékpárral jusson el – utalt a 
Budapesti Agglomerációs Vasúti Stratégia 
(BAVS) egyik fontos vezérlő elvére Vitézy 
Dávid korábbi közlekedésért felelős ál-
lamtitkár azon az április 3-i veresegyhá-
zi fórumon, amelynek középpontjában az 
Észak-Kelet Pest vármegyei agglomerá-
ció közlekedési gondjai és megoldási le-
hetőségei voltak.

Borús jövő
A Tavirózsa Környezet- és Természetvé-
dő Egyesület és az Együtt Veresegyházért 
Civil Társaság által szervezett programon 

– amire ő stílszerűen vonattal érkezett – 
elmondta, hogy az egykori Budapest Fej-
lesztési Központ, majd ennek jogutóda, a 
később megszüntetett és az Építési és Köz-
lekedési Minisztériumba integrált Nem-
zeti Közlekedési Központ által kidolgo-
zott BAVS-ot ugyan 2021 decemberében 
elfogadta a kormány, és mivel még nem 
vonta vissza, így jelenleg is érvényes és 
hatályos fejlesztési elképzelés, de a Buda-
pest–Veresegyház–Vác irányú 71-es vas-
úti vonal korszerűsítése jelenleg nem tart 
sehol. Aminek – jegyezte meg – több oka 
van: egyfelől a 2021 és 2027 közötti uni-
ós költségvetési pénzügyi források felfüg-
gesztése miatt leálltak a hasonló jellegű 
magyarországi vasúti beruházások, más-
felől a lehetséges állami költségvetési for-
rásokat inkább autópálya-építésre fordítja 
a szaktárca, harmadrészt pedig a fővárosi 
XV. kerületi önkormányzat akadályozó be-
avatkozása sem segítette az ügy előrelen-
dítését (erről később, a cikk második fe-
lében szólunk – a szerk.). 

 A 71-es vonalon is a bevezetőben említett 
gondolat mentén kívánta a BAVS elősegí-
teni az itt élők közlekedését. Vitézy Dávid 
szerint azért, mert a mostani trend sze-
rint a 2040-re várható állapot alapján any-
nyi gépkocsi lesz Budapesten és Pest vár-
megyében, hogy „egy mai dugó a jövőben 
nagyon kellemes emlék lesz”, így a vasút-
nak mint a közúti közlekedés első számú al-
ternatívájának fejlesztése elengedhetetlen 
fenntarthatósági szempontból (is). A KSH 
adataira alapozott számításra hivatkozva 
azt mondta, hogy a budapesti várostérség 
2040-re kb 200 ezer emberrel növeked-
het, ami a jelenhez képest közel 13,25 szá-
zalékos emelkedést jelent. És, tette hozzá, 
amíg 2010-ben közel egymillió autót hasz-
náltak a fővárosban és a vármegyében élők, 
ez 2023-ra már 1,35 millióra nőtt.
 Mint az a BAVS-ban szerepel, és mint 
azt a szakember is elmondta, a fóti és a 
veresegyházi térség lakosainak száma ug-
rásszerűen nőtt az elmúlt évtizedekben, a 
fejlesztéssel érintett vasútvonal mentén je-
lenleg mintegy 80 ezer ember él. Az autó-
val naponta a fővárosba tartók elviselhe-
tetlen forgalmat jelentenek az úthálózaton. 
A pálya leromlott állapota miatt a vonatok 
ma csak 40–80 km/h sebességgel közle-
kedhetnek, az egyvágányú vonalon a ke-
vés kitérési lehetőség miatt az órás járat-
követést egyszerre csak az egyik irányban 
lehet félórásra sűríteni egy-egy rövidebb 
időszakban. Az állomások és megállóhe-
lyek leromlott állapota nem utasvonzó, de 
naponta még így is tízezer ingázó használ-
ja ezeket.

Kellene a híd
A BAVS modellezése alapján a felújítást 
követően az eddigihez képest több mint 
háromszorosára nőhet az utasszám a ve-
resegyházi vonalon. Ehhez a főváros és a 
zónahatár, Őrbottyán között 15, a külső 

szakaszokon, Váctól 30 percenként szüksé-
ges indítani a szerelvényeket. Hogy a vona-
tok gyorsabban közlekedhessenek, a cél az 
egyes szakaszokon a gazdaságosan elérhe-
tő legmagasabb tervezési sebesség (amely 
elérheti a 100–120 km/h-t is). 
 A tervezett járatsűrűség eléréséhez szük-
séges a vonalat részben kétvágányúsítani. 
Kiemelten fontos Rákospalota-Újpest ál-
lomás szerepe az utasok, a vasút műkö-
dése és az építészeti megoldás szempont-
jából is. Itt válik ki a veresegyházi vonal a 
70-es, Budapest–Göd–Vác–Szob fővonal-
ból. Az elképzelések szerint az állomásra 
mindhárom irányból több vágány érkezik 
majd, mint most. Sokan szállnak itt át a 
városi közlekedésre, az M3-as metró táv-
latban tervezett hosszabbítása esetén ez 
még inkább így lesz. 
 A szakember a fórumon hozzátette, a 
BAVS elfogadása után elindult a tervezés, 
ezzel együtt a szakhatósági engedélyek 
megszerzése is. Mint mondta, a terepviszo-
nyok miatt Rákospalota-Újpesten – MÁV-
területre – vasúti hidat, ún. átemelési mű-
tárgyat szükséges építeni, ezen haladnának 
át a Veresegyház felé tartó vonatok (kizá-
rólag személyvonatok), megoldva ezzel a 
szintbeli kereszteződésből adódó lassu-
lási és forgalmi problémákat.
 – A tervezés alatti számos egyeztetés 
során a XV. kerületi önkormányzat a kez-
detektől fogva leginkább szkeptikus volt, 
láthatóan nem érezte úgy, hogy az északi 
agglomerációból a vasút versenyképessé-
gét jelentősen növelő beruházás számára 
fontos lenne. De eleinte akadályozásnak 
sem volt nyoma. Később a vasúti hidat 
jelölte ki ellenségként. Ezt valami lakos-
ságellenes monstrumként lefestve, teher-
vonatokkal riogatva a lakosságot, pert in-
dítottak a beruházás ellen, megtámadva 
a környezetvédelmi engedélyt. A tavalyi 
perbe sajnos sem a beruházói feladato-
kat átvevő szakminisztérium, sem a Fő-
városi Önkormányzat nem csatlakozott 
be. Pedig utóbbi elvileg az agglomeráci-
ós vasútfejlesztés híve… – mondta Vitézy 
Dávid. A szakember a per kapcsán annyit 
jegyzett meg, hogy a XV. kerület „akciója” 
sikeres volt, a bíróság helyt adott a kere-
setének. 
 A fórum után igyekeztünk a hatályos és 
nyilvánosan elérhető dokumentumokat 
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A veresegyházi fórumon több 
más érintett település vezetőjével 
együtt ott volt Pintér Lajos szadai 
polgármester is. Mint lapunknak el-
mondta, ugyan Szadát csak köz-
vetve érinti a 71-es vasúti vonal, ám 
az itt élőknek is érdeke lenne a fej-
lesztés. Hozzátette: az ivacsi meg-
állóhely korszerűsítése és az otta-
ni parkolási lehetőségek bővítése 
főként a közeli fenyvesligetiek köz-
lekedését, míg a szintén felújítan-
dó veresegyházi állomásra való el-
jutásban pedig a két település közé 
tervezett kerékpárút segítené. 

SZADÁNAK IS FONTOS

felkutatni, így megtaláltuk a XV. kerületi 
önkormányzat weboldalán az új környe-
zeti hatásvizsgálati eljárás alapján 2023. 
november 28-án kiadott környezetvédel-
mi engedélyt a 71-es vasútvonal elővárosi 
célú fejlesztésére. 
 „Az új eljárás során a tervezők a Fővá-
rosi Törvényszék döntésében foglaltak fi -
gyelembevételével kiegészítették a Környe-
zeti hatástanulmány dokumentációját. Az 
általunk kifogásolt » átemelési műtárgy« 
tekintetében azonban nem történt változás, 
de a dokumentáció kiegészítése megtör-
tént. A hatályos településrendezési terve-
inkkel való teljes körű összhang továbbra 
sem biztosított, de ezt az új eljárás során 
meghozott döntés is tartalmazza. A helyi 
építési szabályzatnak való nem megfele-
lés jogászaink szerint nem volt elégséges 
indok a kereset megalapozására” – írta 
érdeklődésünkre Sipos Gábor XV. kerü-
leti főépítész. 
 Azt a szakember leszögezte, hogy az elő-
városi vasút fejlesztésével Rákospalota–
Pestújhely–Újpalota képviselő-testülete 
egyetért. 
 „Az agglomerációban élő sok százezer 
ember közösségi közlekedését segíteni 
kell, hiszen ők javarészt a fővárosban 
dolgoznak, itt veszik igénybe a maga-
sabb szintű egészségügyi szolgáltatá-
sokat, ide járnak a gyerekeik iskolába, 
hogy csak néhány dolgot emeljünk ki. 

Peremkerületként a XV. kerület érde-
ke, hogy ezek az emberek vonattal és 
ne gépkocsival közlekedjenek, hiszen 
az autók az itteni levegőt szennyezik, a 
kerület útjait terhelik, egyes időszakok-
ban még azok kapacitáshatárain túl is. 
Ezért a közösségi közlekedés fejlesztését 
és annak számtalan elemét támogatjuk, 
többek között a Rákospalota-Újpest vas-
útállomás és környezetének rendezését. 
Ugyanakkor már a döntés-előkészítő 
tanulmány véleményezésekor hang-

súlyoztuk: csak olyan meg-
oldást tartunk elfogadható-
nak, amely a XV. kerületieket 
nem érinti hátrányosan. E te-
kintetben egy kertvárosi la-
kóterület közvetlen közelébe 
tervezett, közel 1000 méter 
hosszú, 10 méter magas át-
emelési műtárgy létesítésével 
továbbra sem tudunk egyet-
érteni” – tette hozzá.
 Arra a felvetésünkre, hogy 
akkor ez az új környezetvédelmi 
engedély véglegesnek tekinthe-
tő-e, Sipos Gábor azt válaszol-
ta, tudomása szerint az újpesti 
önkormányzat ezt megtámad-
ta a bíróságon. 

Tervek 2025-re
Ezen információ birtokában 
lapunk megkereste az ügyben 
a IV. kerületi helyhatóságot 
is: Déri Tibor polgármester 
munkatársa levelében jelezte, 
hogy válaszolni fognak, de azt 
a rövid határidőre tekintettel 
e lapszámunk zárásáig nem 

tudják elküldeni. (Ha a reakció megér-
kezik, következő számunkban újra fog-
lalkozunk majd a témával – a szerk.)
A témával kapcsolatban ugyancsak ke-
restük a közlekedési tárcát, amely a kö-
vetkező választ adta: 
 „A 71. számú vasútvonal fejlesztésé-
nek komplex előkészítése folyamatban 
van. Az uniós forrásból megvalósuló 
előkészítés várhatóan 2025. harmadik 
negyedévben zárul a kiviteli tervek el-
készítésével. A fejlesztés kivitelezésének 
megkezdése az előkészítés befejezését kö-
vetően lehetséges, melyhez további dön-
tésre és a forrás biztosítására is szükség 
van, azonban annak időtávja jelenleg 
nem ismert. A kivitelezés becsült költ-
ségének a meghatározására a kiviteli 
tervek rendelkezésre állását követően 
kerülhet sor.” 
 Mindenesetre, ha az újpesti önkormány-
zat valóban perbe fogott, akkor egy nélkü-
lözhetetlen jogerős szakhatósági engedély-
re még várni kell. Vitézy Dávid a fórumon 
hangsúlyozta, ha rendelkezésre állnak az 
uniós források, az a beruházás élvez el-
sőbbséget és indulhat el azonnal, amely-
nek az aktája – benne az összes szüksé-
ges engedéllyel és kiviteli tervvel – „élére 
van állítva”. Ennek mielőbbi összeállításá-
hoz pedig elengedhetetlen a térségi önkor-
mányzatok, polgármesterek, parlamenti 
képviselők egységes lobbizása, fellépése.

Fo
tó:
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Közvetve Szadát is érintené a fejlesztés
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Előkészületben
Ebben az évben az önkormányzat közel 
négy kilométer utat kíván újrahasznosí-
tott aszfalttal komfortosabbá tenni, ennek 
előkészítő munkálatai márciusban elin-
dultak. Az érintett utcák bejárása során 
a csapadékvíz-levezetés, a szikkasztók el-
helyezésének és mennyiségének megha-
tározása mellett a kiigazított útpályába 
belógó tereptárgyakat (mikro domborza-
ti elemek, kövek, fák, szabálytalan parko-
lók, kapubeállók) is megjelölte a munkát 
koordináló Szada Nova NKft.
 Az adott szakasz munkálataival és az 
ütemezéssel kapcsolatos információkat 
a Munipolis alkalmazáson keresztül 
kapják meg a felújítással érintett utcák 

Lett némi utóélete a Veresegyházra terve-
zett MOHU-hulladékudvarról szóló, már-
ciusi számunkban közölt cikknek. 
 Először is Cserháti Ferenc polgármester 
jelzésének eleget téve pontosítanunk kell
– így utólag – a cikk egyik részét. Azt írtuk, 
hogy a veresegyházi önkormányzat „több 
alkalmas, szóba jöhető ingatlant megvizs-
gált, végül a Hajó utcai területet javasol-
ta és adta át térítésmentesen”. Ezzel szem-
ben a cikk megjelenésének időpontjában a 
helyhatóság – fi zikailag, műszakilag, jogi-
lag – nem adta át a területet a MOHU-nak, 
hanem csak azt javasolta és jelölte ki a lé-
tesíteni kívánt hulladékudvar számára. To-
vábbá azt is írtuk, hogy a helyi közmeg-
hallgatáson került szóba az ügy, ehelyett 
egyszerű lakossági tájékoztató zajlott. A 
pontatlanságokért elnézést kérünk! 
 A cikkben azt is írtuk, hogy a vonatko-
zó megállapodás egyik pontja szerint, ha az 
önkormányzat másik helyszínt javasol és 
azt a MOHU nem fogadja el, akkor nem lesz 
hulladékudvar. A megállapodás egy másik, 
az annullálást lehetővé tévő pontjára pedig 
Pintér Lajos szadai polgármester hívta fel a 
fi gyelmet:
 „A tavaly novemberben létrejött együtt-
működési megállapodás – amely a Szada 
határában lévő ingatlant beruházási hely-
színül kijelölte – az abban rögzített 60 na-
pos határidő lejárta miatt megszűnt. Ez azt 
jelenti, hogy az érintett ingatlan az együtt-
működési megállapodásban rögzített jogi, 
műszaki és környezetvédelmi vizsgálat tár-
gyát nem képezi. Cserháti Ferenc polgár-
mesterrel történt előzetes egyeztetésem 
során a szadai önkormányzat nevében fel-
ajánlottam annak lehetőségét, hogy tele-
pülésünk együttműködjön Veresegyház-
zal egy másik helyszín kiválasztásában. Az 
esetleges együttműködés további részlete-
iről hivatalos formában adok tájékoztatást 
a lakosság számára.” – közölte az önkor-
mányzat Facebook-oldalán.
 Április 5-én a (tényleges) helyi közmeg-
hallgatáson Cserháti Ferenc újból elismer-
te, hogy az ő hibájából volt nem megfele-
lő a tájékoztatás a szadai önkormányzat és 
a lakosok felé. Kiemelte, hogy a helyzet vál-
tozatlan, nem adtak át a jelzett területet a 
MOHU-nak, és bár lejártak a megállapo-
dásban vállalt határidők, azért továbbra is 
egyeztetnek. Megjegyezte, amint lesz bár-
milyen fontos változás, arról – akár egy kü-
lön MOHU-s tájékoztató keretében –
a szadaiak információt kapnak. Pintér Lajos 
ugyanitt megoldási lehetőségként egy Sza-
da melletti, lakóterületektől távoli, vegyes 
tulajdonú területet javasolt a célra, amit 
Cserháti Ferenc a tulajdonviszonyok megfe-
lelő rendezése után el is tudna fogadni.  RF

HULLADÉKUDVAR: 
LESZ, NEM LESZ?

lakói. Az alkalmazásra való regisztrá-
ciókor érdemes megadni az utcanevet, 
mert csak az adott lokációban élőknek 
küldik ki a specifikus információkat. 
(Amennyiben korábban már regisztrált 
az önkormányzat által használt hírkül-
dő felületen, a profi ljában válassza ki az 
utcanevet. https://szada.munipolis.hu/
regisztracio) 
 Amennyiben bármely lakónak kérdé-
se, kérése van az utcájában folytatott fej-
lesztéssel kapcsolatban, azt a szadanova@
szada.hu  e-mail-címre lehet elküldeni 
üzenetben, vagy ugyanezen keresztül le-
het időpontot kérni személyes konzultá-
cióra. Szada Nova NKft.

Parkolóbővítés

Az iskolai tavaszi szünetben 
kibővítették az iskola és az 
óvoda melletti parkolót. Az 
ígéretnek megfelelően meg-
történt az utóbbi időben par-
kolóhelyeknek használt ko-
rábbi zöldszigetek rendes 
parkolóhelyekké alakítása, így 
megoldva a problémákat. Ezzel párhu-
zamosan megtörtént a mozgássérült-

ELKÉSZÜLT AZ ESŐKERT
Elkészült a Székely Bertalan út és a 
Teleki Sámuel utca találkozásánál 
kialakított esőkert. A fejlesztés-
sel megszűnhet a Székely Bertalan 
út csapadékvizek általi elöntése, 
mely a korábbi években ingatla-

nokat veszélyeztetett. A vízmeg-
tartással pedig javulhat Szada klí-
mája, és az aszályos, szélsőséges 
időszakokban is jobb és kiegyen-
súlyozottabb lesz a település víz-
háztartása.

ÚTFELÚJÍTÁS ELŐTTI TEREPFELMÉRÉS

parkoló áthelyezése is egy biztonságo-
sabb helyre.

A MOZGÁSSÉRÜLTEK HELYÉT IS ÁTTETTÉK

Több ütemben újulnak meg az utak
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Veszélyes hulladékok 
begyűjtése 

2024. április 27-én 8 és 13 óra között Sza-
dán a Corvin utcában, a köztemető melletti 
parkolóban – környezetvédelmi szakembe-
rek jelenlétében – veszélyeshulladék-átvé-
telt szervez a Szada Nova Nonprofi t Kft. In-
gyenesen átvesszük az alábbi hulladékokat:
  •   4 db személygépkocsi-gumiabroncs (fel-

ni nélkül)/háztartás,
  •   festékmaradék; növényvédő szer és ezek 

göngyölegei; oldószer; veszélyes anyagot 
tartalmazó mosószerek; összesen 20 li-
ter mennyiségben,

  •   toner; kiürült hajtógázas palack,
  •   fáradt olaj,
  •   használatból kivont, kizárólag egész és 

hiánytalan elektronikai berendezések 
(számítógép, irodatechnikai berendezé-
sek patronjai, hűtőgép, mosógép, tv, rá-
dió, mobiltelefon stb.),

  •   ólomakkumulátor.
 Amiket nem veszünk át: szárazelem; 
hungarocell és szigetelőanyag; használt 
étolaj (erre az önkormányzat által a tele-
pülésen kihelyezett sárga gyűjtőkonténe-
reket használják); üveghulladék; gyógyszer 
(gyógyszertárban leadható); fénycsövek és 
izzók.
 A veszélyeshulladék-gyűjtést kizárólag 
a helyi lakosság részére tartjuk, a leadás-
kor szükséges felmutatni az érvényes lak-
címkártyát! Egyéni vállalkozóktól és egyéb 
cégektől nem fogadunk be hulladékot!

Szada Nova NKft. 

CSAK SZADAI LAKOSOK 
VEHETIK IGÉNYBE

 

SZADA HULLADÉK-
GYŰJTÉSI RENDJE, 2024

ÁPRILIS–MÁJUS

ÁPRILIS
DÁTUM HÉTFŐ

22. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

29. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK

MÁJUS
DÁTUM HÉTFŐ

6. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

13. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK

20. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

27. KOMMUNÁLIS
SZELEKTÍV

ZÖLDHULLADÉK

A Vertikal Group tájékoztatása 
szerint zsákértékesítő partnere-
iknél (Szadán a Dózsa György út 
127. alatt, a Pati-Ker Kft.-nél) az 
alábbi hulladékgyűjtő zsákok sze-
rezhetők be: a kisebb mennyisé-
gű komposztálható zöldhulladék 
gyűjtéséhez biológiai lag lebom-
ló, kukoricakeményítőt tartalma-
zó anyagból készült zsák 180 Ft/db 
áron; 120 literes, „Többlethulladék” 
feliratú, szürke színű köztisztasági 
zsák, ára a településen lévő azonos 
űrtartalmú edény ürítési díjának fe-
lel meg; 120 literes, víztiszta, sze-
lektívhulladék-gyűjtő zsák. 

TOVÁBBI INFORMÁCIÓ: 
 a Vertikal Group Nyrt. 
 ügyfélszolgálatán kérhető: 
 2112 Veresegyház, Fő út 35.;
 telefon: 28/561-200;   
 e-mail: ugyfelszolgalat.ek@ 
  vertikalgroup.hu.  

Vertikal Group

Ezúton is megköszönjük mindazok-
nak, akik munkánkat a jövedelem-
adójuk 1 százalékával segítették az 
elmúlt években. A Tábor Alapítvány 
2024-ben is szívesen fogadja a tá-
mogatásokat. 
 Adószámunk: 18667125-1-13   

Tábor Alapítvány

2024-ben is szeretnénk az eddigi 
szakmai munkát a legjobb színvona-
lon folytatni. Kérjük, jövedelemadójuk 
1 százalékának felajánlásával segítsék 
a szadai hagyományőrzés érdekében 
végzett tevékenységünket. 
 Adószámunk: 19176310-1-13

Kulturális Alapítvány Szadáért

Kérjük, hogy jövedelemadója 1 szá-
zalékával támogassa a Szada Fényei 
programjait 2024-ben! 
 Adószám: 19239015-1-13

SzadaFeszt Közösségszépítő Egyesület

A Szadai Székely Bertalan Általános 
Iskolában folyó oktató-nevelő mun-
káját támogatja az Életfa a gyerme-
kekért Alapítvány, amelynek segít-
ségével a szadai diákok még több és 
minőségi eszközzel dolgozhatnak, il-
letve vetélkedőik is díjazhatók. Kér-

jük, támogassák idén is az alapít-
ványt! 
 Adószám: 18504987-1-13

Életfa a gyermekért Alapítvány

Tegyünk együtt a szadai gyermeke-
kért! Ebben az évben is szívesen fo-
gadjuk jövedelemadójuk 1 száza-
lékát. Hálásan köszönjük az eddigi 
támogatásukat!
 Adószám: 19186797-1-13

Székely Bertalan Óvoda Közhasznú 
Kulturális Alapítvány

Ha még nem tudja, hogy melyik szer-
vezetnek adná a személyi jövede-
lemadója 1 százalékát, gondoljon a 
Szadai Sportegyesületben sportoló 
fi atalokra! Várjuk felajánlását! 
 Adószám: 19185363-1-13

Szadai Sportegyesület

TECHNIKAI SZÁMOK
A szadai egyházak technikai száma 
a jövedelemadó 1 százalékának fel-
ajánlásához: 
 •  Magyar Katolikus Egyház: 0011
 •  Magyarországi Református 

Egyház: 0066
 •  Magyarországi Baptista 

Egyház: 0286

EGYSZÁZALÉKNYI FELAJÁNLÁS
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ÖNKORMÁNYZAT

Szada Nagyközség Önkormányzat képviselő-testülete 2024. március 26-án rendkívüli
 ülést tartott, amelyen döntés született többek között a Szada Nova NKft. Dózsa György 

út 84. szám alatti ingatlanba költözéséről; óvodai működést érintő kérdésekről,
az idei egészségügyi prevenciós programokról és szűrővizsgálatokról is.

Új telephelyre költözik 
a Szada Nova 

Szada Nagyközség Önkormányzat 
képviselő-testülete 2024. április 10-
én megtartott rendkívüli ülésén ha-
tározatot hozott a „Csapás utca, út-
építés és csapadékvíz-elvezetés” 
elnevezésű (EKR000415882024), 
lefolytatott közbeszerzési eljárás 
eredményesnek minősítéséről. Ér-
vényes ajánlatot tett a HE-DO Épí-
tő Zrt. és a K+L Euro Truck Rent Kft. 
Az április 5-ig beérkezett ajánla-
tok összesítése az értékelési szem-
pontokat tekintve az első két ajánlat 
vizsgálata megtörtént az önkor-
mányzat által megbízott bírálóbi-
zottság által, amelynek tagja a mű-
szaki ellenőr is. A munkára a nyertes 
ajánlatot a HE-DO Építő Zrt. tet-
te nettó 71  400  000 forint ajánla-
ti árral.

LEZÁRTÁK 
A CSAPÁS UTCAI 
KÖZBESZERZÉSI 
ELJÁRÁST

I dén március 5-én a Szada Nova Non-
profi t Kft. kezdeményezte Szada Nagy-
község Önkormányzatánál a Szada 534. 

hrsz.-ú, a Dózsa György út 84. szám alatt in-
gatlan telephelyként történő átadását, amit 
az önkormányzat 2023-ban vásárolt meg. 
Azzal a nem titkolt szándékkal szerezte meg 
az épületet, hogy a Szada Nova Nonprofi t 
Kft. használhatná majd telephelyként. Ezek-
nek megfelelően az önkormányzat a Szada 
Nova új telephelyeként történő használatra 
a Szada 534. hrsz.-ú, Szada Dózsa György 
út 84. szám alatt lévő, 457 négyzetméter 
alapterületű ingatlant jelölte ki. A testület 
felkérte a cég ügyvezetőjét, hogy a telephely 
bejegyzéséhez szükséges dokumentumokat 
készítse el és terjessze be a soron követke-
ző rendes ülésre.

Szűrővizsgálatok 
Az önkormányzat elkötelezett a helyi lakos-
ság egészségügyi állapotának megőrzése 
és javítása mellett, továbbá fontos felada-
tának tekinti az egészségügyi szolgáltatá-
sokhoz való hozzájutást, a mindenki szá-
mára elérhető magas színvonalú, kulturált 
körülmények közötti betegellátás biztosí-
tását. A szűrővizsgálatok célja a betegsé-
gek és egyes betegségmegelőző állapotok 
korai – lehetőleg tünetmentes szakban 
történő – felismerése az eredményes gyó-
gyítás, illetve a súlyosabb betegségek ki-

alakulásának meg-
előzése érdekében. 
Az önkormányzat 
önként vállalt fel-
adatai között szere-
pel az egészségügyi 
prevenciós progra-
mok és szűrővizsgá-
latok támogatása. A 
képviselő-testület a 
2024. évi költségve-
tésben 3 millió fo-
rintot hagyott jóvá, 

melyet a döntés szerint az alábbi progra-
mokra használnak fel: bőrgyógyászati szű-
rővizsgálat (melanómaszűrés) szakorvosi 
felvilágosítással és tanácsadással; prosztata-
szűrővizsgálat szakorvosi felvilágosítás-
sal és tanácsadással; általános hasi ultra-
hang; nőgyógyászati rákszűrés; általános 
egészségügyi szűrés a megjelentek részé-
re; Dévény-módszer (DSGM); óvodai fo-
gászati szájhigiénés bemutató; iskolai kör-
nyezetvédelmi foglalkozások.

Beszámolók
A testület – fi gyelemmel a gyermekek vé-
delméről és a gyámügyi igazgatásról szó-
ló 1997. évi XXXI. törvény 96. § (6) bekez-
désében foglaltakra – a Szada Nagyközség 
Önkormányzat 2023. évi gyermekjóléti és 
gyermekvédelmi feladatainak ellátásáról 
szóló átfogó értékelést, továbbá a Szociális 
Alapszolgáltatási Központ 2023. évi szak-
mai munkájáról szóló beszámolót elfogad-
ta. Emellett a Szociálpolitikai Kerekasztal 
2023. évi tevékenységéről szóló beszámo-
lót tudomásul vette.
 A képviselő-testület a 2023-ban végzett 
erdészeti szakirányítású feladatok ellátá-
sáról szóló beszámolót ugyancsak tudo-
másul vette, valamint jóváhagyta a 2024. 
évi erdészeti szakirányítási feladattervet. 
Elfogadta az önkormányzat 2023. évi köz-
beszerzéseiről szóló beszámolóját, illetve. 

a Szadai Polgármesteri Hivatal 2023. évi 
tevékenységéről szóló beszámolóját is.
 Zárt ülés keretében határoztak a he-
lyi kitüntetések adományozására érke-
zett javaslatokról, valamint döntés szü-
letett a regisztrált helyi civil szervezetek, 
önszerveződő közösségek önkormányza-
ti támogatására benyújtott pályázatainak 
elbírálásáról (ennek részletei a 21. olda-
lon olvashatók).
 A testületi ülés során összesen egy ren-
deletet és 14 határozatot fogadtak el. AP

Munkában
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ÖNKORMÁNYZAT

Az alapkőletétellel hivatalosan is elindult az 
óvodabővítés. Közel másfél év múlva már a teljes 

lakossági igénynek képes lesz megfelelni az intézmény.

Minden férőhelyre 
szükség lesz

Szada Nagyközség Önkormányza-
ta 766 millió forint vissza nem téríten-
dő európai uniós támogatást nyert 
el a Széchenyi Terv Plusz keretei kö-
zött meghirdetett TOP-PLUSZ-3.3.1-
21-es kódszámú felhíváson. A 2025-
ben záruló fejlesztés eredményeként 
a 75 fő befogadására alkalmas há-
rom csoportszoba mellett létrejön-
nek további kiszolgáló és szociális 
helyiségek, valamint mindhárom cso-
portszobához tartozik majd mosdó, 
továbbá egy közös öltöző – közleke-
dővel együtt – is létesül. Az új épü-
letben felnőtt és akadálymentesített 
mosdók, udvari mosdók valósulnak 
meg, az alsó szinten egy tornaterem, 
sportszertár, öltöző és tároló kerül ki-
alakításra. A bővítmény külső terüle-
tén minden csoportszobából külön 
bejárattal nyíló terasz létesül. Mind-
emellett hőszivattyúval és napelemes 
rendszerrel látják el az óvodát, illetve 
a teraszok, valamint a fásítás révén a 
passzív árnyékolás is megvalósul. 

MODERN 
KÜLSŐ ÉS BELSŐ

F ebruár 12. óta már sűrűn fordulnak 
meg munkagépek, építőmunkások, 
egyéb szakemberek a Dózsa György 

út 63. alatt – ekkor indult el gyakorlatilag is 
a Székely Bertalan Óvoda-Bölcsőde bővíté-
se. Március 21-én a gépek, építkezést vég-
zők mellett több, elegánsan öltözött személy 
is várakozott a munkaterület bejárata előtt 

– mindannyian, köztük az önkormányzat, 
az intézmény és a kivitelező cég képvise-
lői a projekt hivatalos elindítására vártak. 
 A startot pedig az alapkő elhelyezé-
se szimbolizálta. A 2111 Szada című lapot

– amelyben a beruházásról részletes leírás 
jelent meg – és a 2023/24-es óvodai tabló-
képet is tartalmazó urnát Pintér Lajos pol-
gármester, dr. Csikós Gellértné, a Székely 
Bertalan Óvoda-Bölcsőde főigazgatója és 
Szepesi Zoltán, a kivitelező Károlyház Kft. 
vezetője közösen engedte le, amire aztán az 
első építőelem is rákerült. 
 A ceremóniát követő sajtótájékoztatón 
Pintér Lajos kiemelte, hogy a beruházás 
létkérdés volt Szada számára, hiszen folya-
matosan érzékelhető a beköltözések okozta 
óvodai csoportlétszám-növekedés. 
 – Az intézmény óvodai férő-
helyeinek összkapacitása 287 fő, 
tehát az intézmény teljes kihasz-
náltsággal működik, mely már 
évek óta zsúfoltságot okoz.
 A prognózisok szerint 2025-
ben a várható óvodába járó gye-
rekek száma 349 fő lesz. A tele-

pülésen élő lakosok számára pedig biztosítani 
akarja az önkormányzat a helyben törté-
nő bölcsődei, óvodai ellátást. Így a fejlesz-
tés hozzájárul ahhoz, hogy növekedjen az 
intézmény befogadóképessége, és a 349 főt 
problémamentesen lássa el – tette hozzá.
 Dr. Csikós Gellértné intézményvezető kö-
szöntőjében megjegyezte: örömteli, hogy egy-
re több fi atal család választja lakóhelyének 
Szadát, hiszen ez azt jelenti, hogy minden 
feltételében vonzó számukra. Hozzátette, a 
gyarapodással együtt a helyi infrastruktú-
rát is fejleszteni kell, mert a megnövekedett 
lakosságszám együtt jár a közintézmények 
fokozott igénybevételével. 
 – Az óvodában már korábban is kellett él-
nünk azzal a lehetőséggel, hogy a fenntartó 
önkormányzat engedélyezze a csoportok tör-
vényben rögzített maximális létszámának (25 
fő) 20 százalékkal történő átlépését. De ezzel 
csak átmenetileg lehetett kezelni a növeke-
dési igényt, szükség volt átgondolni a továb-
bi lépéseket is. Az önkormányzat már 2021-
ben létrehozta az óvodai férőhelyek növelésén 
dolgozó munkacsoportot, amelynek munká-
ja során több megoldás, így egy új épületrész 

beruházása is szóba került. A szükséges óvo-
dabővítési projekt során a költséghatékony-
ság, a törvényi és a szakmai szempontok fi -
gyelembevétele mellett minden bizonnyal egy 
esztétikailag is szép és korszerű intézmény-
egység jön létre, amely közép- és hosszú tá-
von biztosítja majd a kellő óvodai férőhelye-
ket. Mindemellett szakmailag is sokat jelent 
a korszerű, egyéni bánásmódot előtérbe he-
lyező feltételek megléte – mondta. 
 Végül Bréda Szilveszter, az épület társ-
tervezője osztott meg néhány tervezési ku-
lisszatitkot. Így többek között megjegyezte, 
hogy az előkészület során törekedni kellett 
arra, hogy az új épület ne zavarja a szom-
szédos műemléki Faluház védett homlok-
zatát, és illeszkedjen a szadai családi házas 
utcaképbe. Úgy vélte, ezt a középutat sike-
rült eltalálni.
 A terv szerint legkésőbb 2025 májusá-

ban mindez ki is derül, akkor 
kell ugyanis befejeződnie a ki-
vitelezésnek. Továbbá a projekt 
hivatalos lezárását már az új in-
tézményrészben tehetik meg. 
Aztán az év őszétől beköltöz-
hetnek az óvodások is…

Raff ai Ferenc

Az alapkőletétel pillanata

Jól haladnak a munkálatok
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A 2023-as év a tervezés mellett a tevékenységi körök 
növekedéséhez igazodva a személyi állomány, az eszközök

 és a géppark szempontjából is a bővülés éve volt a 
Szada Nova NKft. számára, 2024 pedig már egyértelműen

 a termékeny szolgáltatásról szólt. A társaság fejlődése 
dinamikus, hosszabb távon a gépesítést, a szakmai 

színvonalat és a szervezettséget kell továbbfejleszteni.

Dinamikus fejlődés 

Boros Gábor, a Szada Nova NKft. ügyvezetője

S zada Nagyközség fejlődésén 2019 ele-
jén kezdtünk szisztematikusan dol-
gozni a Változás Útján Egyesület kö-

zösségével. Az önkormányzati választáson 
nagy bizalmat kaptunk, így az év őszétől a 
VUE vezetése alatt álló önkormányzat cél- 
és feladatrendszerének részletes kidolgozá-
sa kötötte le a legtöbb energiánkat. Alapvető 
célunk volt, amit az önkormányzat gazda-
sági programjában is rögzítettük, hogy a te-
lepülésüzemeltetés színvonalának emelé-
sére nagy hangsúlyt fektetünk. Tisztában 
voltunk vele, hogy a legnagyobb kihívást a 

település méretéhez, létszámához igazodó 
infrastruktúra-szükséglet fogja jelenteni. 
A Szada Nova NKft. a ciklus elejétől az út-
hálózat minőségének javításában és az asz-
faltozott szakaszok növelésében is orosz-
lánrészt vállalt. A magánerős útépítések 
rendszerének kidolgozása után a kivitele-
zések lebonyolítását végezte társaságunk. 
 2022 nyarán állt be nagyobb változás a 
Szada Nova és az én személyes életemben 
is, amikor a képviselő-testület felkért a 
cég ügyvezetői feladatainak ellátására. A 
társaság alapító okiratának összeférhetet-

lenségi kitétele miatt – és hogy energiái-
mat megfelelően tudjam koncentrálni –
lemondtam képviselői mandátumomról. 
A fent említett részt a tulajdonos önkor-
mányzat később törölte az alapító okira-
tából egyéb törvényi kötöttség hiányá-
ban. A képviselői feladatok és felelősség 
terhe alól átmenetileg felmentve, egyéni 
vállalkozói faipari tevékenységemet le-
zárva, teljes erőbedobással az ügyvezetői 
munkámra koncentrálhattam. Első lé-
pésemként, egy átfogó átvilágítást köve-
tően, új tevékenységstruktúrát alakítot-

tam ki, majd ehhez 
rendeltük a megfe-
lelő szervezeti fel-
építést és fi nanszí-
rozási, elszámolási 
rendszert. Ennek 
megfelelően meg-
történt 2022-ben 

az alapdokumentumaink felülvizsgá-
lata, módosítása és a következő év köz-
szolgáltatási szerződésének megkötése. 
Az év végén a tervezett eszköz- és gép-
beszerzések, valamint a létszámbővítés 
is megkezdődött.
 A 2023-as évre már új tevékenységekkel 
bővült a társaság. Az útépítés, -karbantartás, 
hulladékszállítás, zöldfelület-kezelés, lapki-
adás és a települési logisztikai feladatokon 
kívül megkaptuk az összes önkormányza-
ti fenntartású intézmény épületének kar-
bantartását, illetve a sportcentrum és a te-
mető üzemeltetését.
 Vezetői célkitűzésem volt, hogy az év 
végére tevékenységcsoportonként kidol-
gozott koncepció álljon rendelkezésre. El-
mondható, hogy ez az év a tervezés mel-
lett, a tevékenységi körök növekedéséhez 
igazodva, a személyi állomány, eszközök 
és a géppark szempontjából is a bővülés 
éve volt társaságunk számára. Elkezdtünk 
koncepcionálisan gondolkozni és működ-
ni, megismertük a gépeket, azok haszná-
latát, és beindítottuk a részlegek közöt-
ti feladat- és felelősségmegosztás-alapú 
munkavégzést. Azt, hogy egy időben a te-
lepülés 6-8 különböző pontján folyik ha-
tékonyan a munkavégzés, az irodaveze-
tő-koordinátorra és a részlegvezetőkre 
delegált tervezési, szervezési, irányítási 
és ellenőrzési feladatok szakszerű elvég-
zése teszi lehetővé.
 Az önkormányzat támogató intézkedé-
sei és a szervezet dinamikus fejlődése ered-
ményeképpen 2024 már a termékeny szol-

ÖNKORMÁNYZAT

Szada Nova 
NKft.
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gáltatás éve. A téli útüzemeltetési időszak 
lezárultával megkezdődtek az útkarbantar-
tási és -felújítási munkák. A murvás utak 
kátyúinak feltöltése javarészt megtörtént, 
a meleg aszfaltos útjavítást is saját dolgo-
zókkal és gépekkel végezzük. A karbantar-
táson felül az idén közel 4 km mart aszfal-
tos útpálya felújítása indult meg.
 Az intézményi karbantartás mellett 
az építő-karbantartó részleg 5 fős csapa-
ta kiemelt felújítási feladatokat is kapott. 
A Székely-kert melletti parasztháznak és 
udvarának munkálataival mára 40%-os 
készültséget értünk el.
 Májusra tervezett feladat a Faluház lép-
csőjének burkolatcseréje is.
 Rendkívüli munkaként a polgármester 
úr kérésére az iskola alatt található intéz-
ményi parkoló átalakításával 4 új parkoló-
hely létesítését és 2 mozgássérült-parkoló 
kialakítását végeztük el a tavaszi szünetben.
 A köztisztasági feladatokon felül, ami 
heti 2 m3 hulladék begyűjtését teszi ki, 
az első negyedévben a Szada nagyköz-
ség területén fellelt illegális hulladékle-
rakók felszámolása során még 24 m3 sze-
metet szállítottunk el. Mindezek mellett 
a lakossági veszélyeshulladék-gyűjtést is 
megszerveztük, amelyre április 27-én ke-
rül sor.
 A zöldfelület-kezelési tevékenységcso-
porton belül a közterületek tervezett vi-
rágosítása, növények ültetése a szokásos 
menetrend szerint halad, a parkfák, cser-

jék, bokrok, sövények metszéseit, a szük-
séges lemosó permetezéseket elvégeztük. 
Az út menti belógó növényzetet vissza-
vágtuk Szada számos területén, az indo-
kolt veszélyes fakivágásokat elvégeztük. A 
ránk bízott első fél évre tervezett erdésze-
ti feladatokat elláttuk.
 A Dobogói Szabadidő Parkban hosszas 
tervezési időszak és több lakossági fórum 
után megkezdődött a korábbi erdőrészlet 
nem csupán nyilvántartási, hanem fi ziká-
lis értelemben vett közparkká alakítása. A 
kidolgozott éves kaszálási tervnek köszön-
hetően a gépesítés és a bővülés eredmé-
nyeképpen a 2022. évi 90 ezer m2 helyett 
mára már 208 ezer m2 gyepfelületet tudunk 
településszerte rendszeresen gondozni.
 A 2111 Szada című havilap kiadói tevé-
kenysége rendben zajlik a minőség folya-
matos fejlesztése mellett, a példányszám 
2400. A lapterjesztést 2024. január 1-től 
külsős megbízottal végezzük, hogy a sa-
ját állományú dolgozóink így a különböző 
szakfeladatok elvégzésére koncentrálhas-
sanak.
 Szállítási részlegünk munkatársai két 3,5 
tonnás teherautóval dolgoznak, amelyek-
kel az önkormányzati, intézményi rendez-
vények logisztikai feladatait teljesítik. Szál-
lító kollégáink folyamatosan segédkeznek 
a kertészeti és az építő-karbantartó rész-
leg munkavégzésében.
 Közszolgáltatásunkat az év elején hasz-
náltan vásárolt JCB 2CX rakodógép segí-

ti, amivel képzett gépkezelőink 
dolgozhatnak.
 A sportcentrum rendezvény-
termét az első negyedévben 
már 32 alkalommal adtuk 
ki hosszabb-rövidebb alkal-
makra, a műfüves pályát pe-
dig összesen 26 órára bérelték 
ki magánszemélyek. Költség-
optimalizálás céljából meg-
történt az élőfüves pályavilá-
gítás áramváltójának cseréje 
és az épület vízmegtakarítás 
érdekében tett fejlesztése is. 
Az év első felére az élőfüves 
pálya idény szerinti karban-
tartása mellett a műfüves pá-
lya felújítására, gumitöltésére 
is leszerződtünk. Felújítottuk 
az öntözőrendszert, és új öl-
tözőszekrényt is vásároltunk.
 A tavaly elfogadott temetőfej-
lesztési koncepció megvalósulá-
sa érdekében engedélyt kapott 
az ökotemető tájépítészeti kon-
cepcióterve, amelynek kivitele-
zését tereprendezéssel és faül-
tetéssel kezdjük.

 Az önkormányzattal kötött közszolgálta-
tási szerződésben foglalt rendszeres szol-
gáltatások értékesítésén túl társaságunk 
projektalapú vállalkozói tevékenységet is 
végzett. Ezek közül szeretném kiemelni 
az esőkert-kivitelezést, a központi játszó-
tér környezetrendezési befejező munkála-
tait, valamint kerítések és kémények épí-
tését. Az önkormányzati támogatáson felül 
tavaly közel 35 millió forint vállalkozói be-
vétel segítette a településüzemeltetési célok 
megvalósulását.
 Ügyvezetőként a gondjaimra bízott 
Szada Nova NKft. fejlődését dinami-
kusnak látom. A 2022-es elégséges 
feladatellátási színvonalát 2023 végére 
megítélésem szerint erős közepes szint-
re sikerült felhozni. Reményeim sze-
rint ez év végére a kijárt munkarendek 
optimalizálásával, a dolgozói állomány 
szakmai fejlődésével, alkalmazkodásá-
val sikerül elérni, hogy a tulajdonos ön-
kormányzat és a munkánk eredményeit 
élvező lakosság is jó minőségben dolgo-
zó céget tudhasson magáénak. 
 Hosszabb távon a gépesítést, a szakmai 
színvonalat és a szervezettséget kell tovább-
fejleszteni és egy olyan telephelyet kialakí-
tani, ahol az eszközpark, a készletek és a 
munkatársak egy lokáción vannak az irá-
nyítással. Ennek eléréséhez természetesen 
a képviselő-testület belső kapacitást erősí-
tő szándéka, támogatása is szükséges.

Boros Gábor ügyvezető

ÖNKORMÁNYZAT

2024. februári állományértekezlet
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Technikai újítások segítik 
a választópolgárokat

A Nemzeti Választási Iroda (NVI) a korábbi választások
 tapasztalataira és a nemzetközi jó gyakorlatokra 

fi gyelemmel készül a 2024. évi általános választásokra.

A NVI az április 3-i névjegyzéki ada-
tok alapján kezdte meg a szavazó-
köri névjegyzékbe vételről szóló 
értesítők megküldését a válasz-
tópolgárok számára, amely ápri-
lis 19-ig tart(ott). Ha valakihez nem 
érkezik meg az értesítő, az meg-
semmisül vagy elvész, a polgár-
mesteri hivatalokban található he-
lyi választási irodától új értesítőt 
lehet igényelni. Az értesítő bemu-
tatása nem feltétele a szavazáson 
való részvételnek.

ÉRTESÍTŐK

2024. április 4-étől nyújthatók be 
az átjelentkezéssel és a mozgóur-
na-igényléssel kapcsolatos kérel-
mek. A választópolgárok szintén áp-
rilis 4-étől kérhetik felvételüket a 
külképviseleti névjegyzékbe, amely 
kizárólag az Európai Parlament kép-
viselőinek választására terjed ki. Át-
jelentkezni 2024. május 31-én 16 
óráig van lehetőség, az átjelentke-
zési kérelem visszavonását pedig 
2024. június 7-én 10 óráig kérhetik. 
Eltérők az átjelentkezésre vonat-
kozó szabályok. Míg a helyi ön-
kormányzati képviselők és polgár-
mesterek, valamint a nemzetiségi 
önkormányzati képviselők általános 
választásán a választópolgárok ki-
zárólag a tartózkodási helyük sze-
rinti településre jelentkezhetnek át, 
addig az Európai Parlament tagjai-
nak választásán bármely településre 
lehetséges az átjelentkezés. 
 Az európai uniós állampolgárok 
2024. május 24-én 16 óráig kérhetik 
felvételüket a névjegyzékbe, ameny-
nyiben az Európai Parlament magyar 
képviselőire szeretnének szavazni. 
 Mozgóurna iránti kérelem 2024. 
június 9-én 12 óráig nyújtható be. A 
fogyatékkal élő választópolgárok-
nak 2024. május 31-én 16 óráig van 
lehetőségük Braille-írással ellátott 
szavazósablont igényelni, emellett 
2024. június 5-én 16 óráig kérhetik 
akadálymentes szavazóhelyiség biz-
tosítását.
 A választással kapcsolatos va-
lamennyi kérelem benyújtha-
tó a https://www.valasztas.hu/
ugyintezes internetes aloldalon, il-
letve személyesen vagy kézbesíté-
si meghatalmazott útján bármelyik 
helyi választási irodában.

ÁTJELENTKEZÉSI 
LEHETŐSÉG

A z NVI közös eljárásban tartott 2022. 
évi országgyűlési választást és nép-
szavazást követően összegyűjtötte 

és az eljárásba beépítette a választási iro-
dák javaslatait. Az NVI az elmúlt időszak-
ban így számos olyan újítást és fejlesztést 
vezetett be vagy modernizált, amelyek a vá-
lasztópolgárok, a jelöltek és jelölőszerveze-
tek ügyintézését és tájékoztatását, valamint 
a választási szervek munkáját könnyítik. 
A legfontosabbak ezek közül az alábbiak:
 – 2023. december 1-jétől az elektroni-
kus ügyintés megújulásával lehetővé vált, 
hogy a választópolgárok kérelmük online 
benyújtása után az esetek többségében már 
néhány másodpercen belül értesüljenek a 
kérelmükkel kapcsolatos döntésről.
 – Megújult a Választási Tájékoztató 
Rendszer (VTR), amely már elérhető a www.
valasztas.hu oldalon. Itt történik a válasz-
tási tájékoztató adatok megjelenítése, va-
lamint az eredmények publikálása is.
 – A 2024. évi európai parlamenti és ön-
kormányzati választások közeledtével az 
NVI 2023 decemberével elindította a vá-
lasztópolgárok számának települési bon-
tásban történő közzétételét a valasztas.hu 
oldalon.  Jelenleg, a szavazás napjáig, na-
ponta frissülnek a választópolgárok szá-
mára vonatkozó adatok a Választási Tájé-
koztató Rendszeren.
 – Az NVI a 2024. évi választások kap-
csán is elkészítette a választópolgároknak 

szóló tájékoztató videóit, melyek a választá-
sokkal kapcsolatos legfontosabb informá-
ciókat tartalmazzák. A videók a közszol-
gálati csatornákon, valamint interneten is 
elérhetők.
 – A 2022. évi országgyűlési választá-
sokkal elindított „KITAJ” (Kit ajánlottam?) 
elnevezésű szolgáltatás a 2024. évi válasz-
tások során is elérhető lesz. A szolgáltatás 
segítségével a választópolgárok ellenőriz-
hetik, melyik jelöltet, jelölőszervezetet tá-
mogatták aláírásukkal.
 – A www.valasztas.hu oldalon a ma-
gyar mellett angol, német, francia és spa-
nyol nyelven is hozzáférhetők a választók 
számára fontos információk.
 – A választási értesítők QR-kóddal egé-
szültek ki, ezzel is segítve az elektronikus 
ügyintés egyszerűbb elérését.
 – Az NVI átalakította a Magyarorszag.hu 
internetes oldalon elérhető kérelembeküldő 
kisalkalmazásait az automatikus ügyinté-
zés kezelhetősége érdekében. A kérelembe-
nyújtó felületek kialakításánál az egyszerű-
ség és a felhasználóbarát kialakítás volt az 
alapvető célkitűzés, egy-egy kérelmet be-
adni nem tart tovább 2-3 percnél.
 – Az informatikai fejlesztés keretén be-
lül a számtalan szoftverfejlesztés és -fris-
sítés mellett megtörtént a választási mun-
kaállomások cseréje. Több mint ezer új 

számítógépet és nyomtatót kaptak a vá-
lasztási irodák. NVI

Fo
tó:

 M
TI

Postázták 
az értesítőket
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Az idei önkormányzati választás kampánya 
április 20-tól indul. Ahhoz, hogy valaki hirdethesse

 programját, megfelelő számú ajánlást kell 
összegyűjtenie, és nyilvántartásba kell kerülnie.

Kezdődik a kampány

A Nemzeti Választási Iroda (NVI) a 
2024. évi helyi önkormányzati kép-
viselők és polgármesterek júniu-
si választására készülve elkészítet-
te tájékoztató anyagát a jelöltek és 
jelölőszervezetek számára, amely a 
helyi választásokat érintő legfonto-
sabb szabályokat összegzi. A füzet 
részletes információkat tartalmaz a 
választások jogi hátteréről és a vá-
lasztási rendszer felépítéséről, a je-
lölőszervezetek bejelentéséről, a 
jelöltajánlásról, a jelölt- és listaál-
lítással kapcsolatos tudnivalókról, 
a választási kampányról, illetve a 
jogorvoslatokról. (https://www.
valasztas.hu/valasztasi-fuzetek) 

SEGÍTSÉG

A z idei választások különlegessége, 
hogy a június 9-i voksoláson egy na-
pon, közös eljárásban lehet megvá-

lasztani az európai parlamenti képviselőket, 
az önkormányzati képviselőket és polgár-
mestereket, valamint a nemzetiségi önkor-
mányzatok képviselőit. Az öt évvel ezelőtt 
megválasztott, jelenleg is hivatalban lévő 
önkormányzati képviselők és településve-
zetők megbízatása nem szűnik meg a mos-
tani választással, az 2024. október 1-jéig tart.
 A referendum során a 21 magyar euró-
pai parlamenti képviselő mellett választ-

ják majd meg Budapest főpolgármesterét, 
a 3177 polgármestert, körülbelül 16  500 
települési, 432 vármegyei és 33 fővárosi 
önkormányzati képviselőt. A választások-
ra várhatóan kb. 3  3800  000 darab szava-
zólap készül, ami egyféle EP-szavazólapot, 
7800-féle önkormányzati és 2200-féle 
nemzetiségi szavazólapot jelent.
 Az EP-, önkormányzati és nemzetiségi 
önkormányzati választás kampánya 2024. 
április 20-án kezdődik meg. A jelölőszer-
vezetek és a jelöltté válni kívánó válasz-
tópolgárok ettől a naptól kezdve gyűjthe-

tik a jelöltséghez szükséges ajánlásokat. 
Tóth László szadai jegyző, a helyi válasz-
tási iroda vezetője megállapítása szerint 
Szadán a polgármesterjelölt állításához 
147 fő, egyéni listás jelölt állításához 49 fő 
választópolgár ajánlása szükséges! A vá-
lasztási eljárásban használatos nyomtat-
ványok elérhetők a www.valasztas.hu/
europai-parlamenti-valasztasok in-
ternetes aloldalon. (A választások lebo-
nyolításában országosan nagyságrendi-
leg kilencvenezer bizottsági tag, húszezer 
választási irodai munkatárs és körülbelül 
nyolcszáz külképviseleti választási irodai 
tag vesz részt.)
 A helyi önkormányzati képviselők és 
polgármesterek általános választásán je-
lölőszervezetként történő nyilvántartás-
ba vételét a választás kitűzésekor a civil 
szervezetek bírósági nyilvántartásában 
jogerősen szereplő párt, egyéb egyesület, 
valamint nemzetiségi szervezet kérheti. 
A jelölőszervezetet a jogerősen bejegyzett, 
képviseletre jogosult személy jelentheti 
be valamelyik területi választási bizott-
ságnál (TVB) vagy a Nemzeti Választási 
Bizottságnál (NVB). Amennyiben a jelö-
lőszervezet bejelentése minden jogszabá-
lyi feltételnek megfelel, azt a TVB vagy az 
NVB – amelynél a jelölőszervezetet beje-
lentették – legkésőbb a bejelentést köve-
tő negyedik napon országos illetékesség-
gel nyilvántartásba veszi. Adott szervezet 
a nyilvántartásba vételről szóló határozat 
jogerőre emelkedését követően jogosult a 
választási eljárásban jelölőszervezetként 
részt venni, ettől kezdve jogosult ajánló-
ívet igényelni és egyéb cselekményeket, 
jognyilatkozatokat tenni. RF/NVI

Az objektív tájékoztatás érdekében 
és a vonatkozó törvényi rendelke-
zések alapján lapunkban is lehe-
tőséget adunk a bemutatkozás-
ra valamennyi, az önkormányzati 
választáson indulni kívánó, a helyi 
választási bizottság, illetve a TVB 
vagy az NVB által a törvényben jel-
zett határidőig jogerősen nyilván-
tartásba vett polgármesterjelölt, 

listát állító szadai jelölőszervezet 
számára. A választás napjára te-
kintettel az egységes formátumú, 
azonos terjedelmű tájékoztatók 
megjelentetésére a májusi szám-
ban lesz lehetőség. Így kérjük az 
érintett szervezeteket, hogy miha-
marabb keressék meg szerkesztő-
ségünket a szerkesztoseg@szada.
hu címen!

MÁJUSI BEMUTATKOZÁS
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KÖZTÉR

„A történelem nem 
ért és nem ér véget”

Nagyközségi megemlé-
kezés az 1848–49-es 
forradalom és szabad-

ságharc tiszteletére.

A hagyományoknak megfelelően a 
Székely Bertalan Művelődési Ház 
és Könyvtárban tartották meg a 

helyi megemlékezést az 1848–49-es forra-
dalom és szabadságharc tiszteletére. Pin-
tér Lajos polgármester ünnepi beszédében 
hangsúlyozta, hogy 1848 fordulópont volt 
a magyar nemzet sorsában: határkő múlt 
és jövő között, szakítás az elnyomással és 
cselekvés azért, hogy a szabadság ne csak 
álom maradjon, hanem valósággá váljon.
 – Ahogy akkor természetesnek tűnt, úgy 
ma is természetes: az ember természeti ál-
lapota a szabadság. És a szabadság feltéte-
lezi a testvériséget, mert az emberek csak 
együtt lehetnek szabadok. A közösségek 
csak együtt élhetnek szabadon, együtt és 
nem egymás ellenében. Az akkori időszak 
nagyjai – Petőfi, Kossuth, Széchenyi és 
Batthyány – sok mindenről mást gondol-
tak, kevés dologban értettek egyet, a sza-

badságharc mégis egy táborba vezette őket. 
A szabadság vágya és szeretete, az elnyomás 
elutasítása, a nemzet szabadságáért vívott 
nemes harc képes volt felülírni az összes 
egyéb vitás kérdést. A kezdetben elért al-
kotmányos sikerek jogosan táplálták a re-
ményt, hogy Magyarország független lehet 
nagyobb véráldozat nélkül, de ez hamar il-
lúzióvá vált. Mindennek ellenére minden 
túlzás nélkül állíthatjuk, hogy a szabadság-
harc akkori eszméi semmit sem veszítettek 
időszerűségükből. Ma is világítótoronyként 
magasodnak a népek és nemzetek előtt.
 A szabadság szeretete nem múlik el, soha-
sem kerülhet múzeumba. A történelem nem 
ért és nem ér véget! – mondta Pintér Lajos. 
 Utána Babucs Zoltán hadtörténész, a 
Magyarságkutató Intézet vezető kutatója 
adott betekintést a korszak hazai és nem-
zetközi állapotába, a magyar forradalom-
hoz vezető történésekbe. A műsor részeként 
fellépett Berényi Dávid, Kátai István és 
Tövispataki Beáta a „Tisztelet a Bátrak-
nak!” című ünnepi műsorukkal.
 Legvégül pedig a művelődési ház falán 
lévő 1848-as emléktábla előtt helyezték el 
koszorúikat, virágjaikat az önkormány-
zat, a helyi intézmények és civil szerveze-
tek képviselői. RF

A Szada – Minden, ami a faluhoz köt 
nevű Facebook-csoportban az utób-
bi hetekben több lakó is gyanúsnak vélt 
szórólapra hívta fel a fi gyelmet. A rek-
lámanyag közreadója kéményseprést 
hirdet, mindezt úgy megfogalmazva 
és különböző jogszabályokra hivatkoz-
va, hogy ha az adott ingatlan haszná-
lója vagy tulajdonosa nem veszi igény-
be a kéményseprő szolgáltatását, akkor 
pénzbüntetésre számíthat.
 Arra már korábban is felhívta a fi -
gyelmet a BM Országos Katasztrófavé-
delmi Főigazgatóság Gazdasági Ellátó 
Központja (OKF GEK) – amely a kémény-
seprésért felelős országos hatókörű ál-
lami szervezet 2016 óta –, hogy vannak 
csalók, akik megtévesztő módon az OKF 
GEK kéményseprőipari szervezete al-
vállalkozóinak adják ki magukat, és gaz-
dálkodó szervezetekhez becsöngetve, 
bírsággal fenyegetőzve ajánlják fel ké-
ményellenőrzési szolgáltatásaikat. Az 
OKF GEK-nek nincsenek alvállalkozói, a 
szerv kéményseprői előre egyeztetett 
időpontban, egyenruhában és igazol-
ványt felmutatva jelennek meg.
 A gazdálkodó szervezeteknek kötelező 
ellenőriztetniük a kéményeiket, de maguk 
választhatják meg, hogy az ellátási te-
rülethez tartozó kéményseprőipari szol-
gáltató közül melyiket választják.  Jelen-
leg minden megyében van legalább egy 
kéményseprőipari szolgáltató, így ezt a 
munkát tőlük kell megrendelni. A https://
kemenysepres.katasztrofavedelem.
hu/ weboldalon a „Ki az Ön kémény-
seprője?” felületen van lehetőség kivá-
lasztani az ellátási területhez tartozó 
kéményseprőipari szolgáltatót.
 A kéményellenőrzésről részletes in-
formációk ugyancsak a fenti weboldalon 
érhetők el.  RF

CSAK ÁLLAMI 
SZERVEZET 
VIZSGÁLHATJA 
A KÉMÉNYEKET
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A koszorúzással ért véget 
a megemlékezés
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 SZOCIÁLIS ÜGYEK

M agyarországon legálisan sem 
ízesített elektronikus cigaretta, 
sem ízesített dohányzást imitá-

ló elektronikus eszköz (nikotint nem tar-
talmazó elektronikus cigaretta), sem pe-
dig utántöltő fl akon nem értékesíthető, sem 
webshopokban, sem a dohányboltokban. 
Mivel az interneten vásárolható eszközök 
felépítése és a töltőfolyadékok összetétele 
alig ismert, ezért fokozottan kockázatos 
a használatuk.
 Fontos tudni, hogy az ELF Bar és a 
POCO Bar mellett számtalan egyéb íze-
sített elektronikus cigaretta is (pl. BECO 
Bar, Nutristick, GEEK Bar) elérhető a kü-
lönböző weboldalakon, melyek szintén 
csak illegálisan hozhatók forgalomba. A 
gyártók a dohányzás „egészségesebb” al-
ternatívájaként reklámozzák ezeket a ter-
mékeket. Számos új terméket dobnak pi-
acra, melyek nagy része ízesített és vonzó, 
színes kiszerelésben kapható, ezzel is el-
sősorban a fi atalokat célozzák.
 A POCO Bar tartálya akár 10 ezer szip-
pantásnyi folyadékot is tartalmazhat (szem-
ben a 20–40 szippantásnyi cigarettával), 
és akár egyszerre, szünet nélkül is beviheti 
a szervezetébe a fogyasztó. Az ízesítés mi-
att a fi atalok könnyedén túlzásba vihetik a 
fogyasztást, ami akár nikotinmérgezéses 

tüneteket is okozhat. A niko-
tinmérgezés első tünetei a gyo-
mor- és béltraktust érintik. Ez 
a gyakorlatban azt jelenti, hogy 
hányinger és hányás jelentkezik, 
de hamar kialakulnak közpon-
ti idegrendszeri tünetek (fejfá-
jás, szédülés, zavartság) is.
 Az elektronikus cigaretták 
és az új típusú termékek hasz-
nálatával világszerte megnöve-
kedett a nikotin okozta mérge-
zések száma. Ennek egyik oka, 
hogy a termékeken, patrono-
kon feltüntetett nikotinkon-
centráció – sok esetben jelentő-

sen, többel, mint a hibahatárnak számító 
10 százalékkal – eltér a folyadékban lévő 
tényleges mennyiségtől. Másrészt már a 
terméken adott esetben jelzett, jellemző-
en 3–5 százalékos nikotinkoncentráció is 
azt jelenti, hogy egyetlen patronban akko-
ra mennyiségű nikotin van, mint egy ha-
gyományos cigaretta esetén 2–5 doboz-
ban összesen!
 Korábbi vizsgálataink alapján az ELF 
Barban lévő, nikotinmentesnek nevezett 
folyadékban is találtunk nikotint. Ebből 
is látni, hogy a készülék és a készülékben 

található folyadék megbízhatatlan, hiszen 
nem tudható, mi is van benne.
 A POCO Bar és társai nikotin bevitelé-
re képes eszközök! A nikotinnak, a függő-
ség kialakulásában betöltött szerepe mel-
lett, számos más egészségkárosító hatása 
is ismert. Kiemelendő az érelmeszesedés, 
az inzulinrezisztencia, illetve a daganatos 
betegségek kialakulása és progressziója. Is-
mert a nikotin káros hatása a termékeny-
ségre és a magzati fejlődésre, továbbá az 
is, hogy a magzatként vagy gyermekkor-
ban elszenvedett nikotinexpozíció hozzá-
járulhat a fi atalkori viselkedés-, hangulat-
zavarok és függőségek kialakulásához.
 Az e-cigaretta, illetve az új típusú ter-
mékek a hagyományos cigarettával egyező 
mértékben képesek kialakítani a nikotin-
függőséget, a rendszeres használat pedig 
bizonyítottan növeli a hagyományos ciga-
rettára való rászokás valószínűségét.
Nemzeti Népegészségügyi és Gyógyszerészeti Központ

Az ELF Bar után egy újabb ízesített elektronikus cigaretta,
 a POCO Bar terjed vírusszerűen elsősorban a fi atalok 

körében. Az ELF Barhoz hasonló eszköz egy színes, eldob-
ható készülék, mely ízesített nikotinos folyadékot tartalmaz.

POCO Bar: hamis, 
káros, illegális A Nemzeti Adó- és Vámhivatal 

(NAV) 2023 nyarán alakított mun-
kacsoportot az illegális dohányke-
reskedelemmel szemben. A leg-
újabb intézkedés részeként a NAV 
március elején egyeztetésre hívta 
a piaci szereplőket, valamint az Or-
szágos Dohányboltellátó Kft. és a 
Szabályozott Tevékenységek Fel-
ügyeleti Hatósága képviselőit. A 
többoldalú megbeszélésen a fe-
lek megegyeztek: össztüzet zúdí-
tanak a feketekereskedelem részt-
vevőire.
 Szóba került, hogy a hagyomá-
nyos dohánytermékek illegális pi-
acának visszaszorítása mellett az 
új típusú dohánytermékek kont-
rollja is kerüljön a fókuszba. Egysé-
ges küldetésnek tekinthető, hogy 
gátat szabjanak az ELF Bar és a 
POCO Bar, vagyis az ízesített elekt-
ronikus cigaretták – mint népsze-
rű fogyasztói termékek – illegá-
lis beszerzési útvonalainak. A NAV 
és szövetségesei leszögezték: tár-
sadalmi szerepvállalásként közös, 
elsöprő kampányt kell indítaniuk 
az ellenőrizetlen helyről szárma-
zó, egészségre fokozottan veszé-
lyes dohánytermékek térhódításá-
val szemben. NAV

HADÜZENET 
ÖSSZEFOGÁSSAL

Márciusi számunkban Tassi Beá-
ta, a Székely Bertalan Általános 
Iskola igazgatóhelyettese hívta 
fel a fi gyelmet arra, hogy az idő-
sebb diákok időnként dohányter-
mékeket próbálnak bevinni az in-
tézménybe, ami egyfelől tilos, 
másfelől maguk és a társaik szá-
mára is káros. Az NNGYK-tól át-
vett írással a szülőknek szeret-
nénk tájékoztatást adni azzal a 
céllal, hogy ismerjék meg, milyen 
veszélyeket jelenthet gyerme-
küknek egy „trendi”,  látszólag ár-
talmatlan szer, eszköz. RF

NEM TRENDI!

Káros eszközök
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A Budapesti Corvinus Egyetem Regionális Energiagazda-
sági Kutatóközpontja a 2022-es gázáremelés és ún. 

rezsicsökkentés részleges eltörlésének hatásait vizsgálta, 
amelynek eredményét most publikálták a masfelfok.hu
 oldalon. Ennek legfontosabb megállapításait közöljük.

Rezsicsökkentés után: több 
fa és szemét kerül kályhákba

A tavalyi év nyarán az emelkedő nagy-
kereskedelmi energiaárak hatására a 
magyar kormány részlegesen meg-

szüntette a harmadik rezsicsökkentés (2014) 
során befagyasztott végfelhasználói gázára-
kat, és a fogyasztás mértékétől függő árazási 
rendszert vezetett be. Ennek lényege, hogy a 
kormány által megszabott küszöbérték (1729 
köbméter éves gázfogyasztás) alatt fogyasztó 
háztartások számára nem változott a gázár, 
ám a küszöbérték fölött minden elfogyasz-
tott köbméter után körülbelül 8-szoros ár-
emelkedéssel szembesültek a fogyasztók.
 Már 2022-ben látszott, hogy a lakosságot 
érzékenyen érintheti a potenciális gázáreme-
lés, hiszen a magyar lakosság 91%-a használ 
gázt, jellemzően fűtésre, főzésre vagy vízme-
legítésre. A gázzal fűtő háztartások aránya 
2022-ben a felmérés alapján 61% volt, mely 
háztartások jelentős része elsődlegesen is 
gázzal fűt. REKK becslése alapján ezen ház-
tartások nagyjából kétharmada esett a kü-
szöbérték alá, míg egyharmada fölé.
 Bár ezen arányok igen magasnak tűnnek, 
fontos kiemelni, hogy a gázzal fűtő háztar-
tások jelentős része rendelkezik más fűté-
si móddal, mely jellemzően áram vagy tű-
zifa. A két másodlagos fűtési mód azonban 
jelentősen eltér egymástól. Míg az áram és 
a gáz jellemzően inkább kiegészítő viszony-
ban vannak, addig az arra képes fogyasztók 
a tűzifát és gázt azok árának függvényében 

gyakran helyettesítő energiaforrásként hasz-
nálják. A tűzifa–földgáz váltás nem állandó, 
az árarányok függvényében oda-vissza vál-
tanak a háztartások, ha technikailag meg-
tehetik.
 Bár a közhiedelem gyakran azt tartja, hogy 
a lakossági gázáremelés a legszegényebb 
háztartásokat érintette leginkább, ez az ál-
lítás ilyen formában nem állja meg a helyét. 
A BME kutatóinak energetika modellezése 
megmutatta, hogy a küszöbértéknél többet 
fogyasztó épületek jellemzően olyan csalá-
di házak, melyek 1990 előtt épültek. Ezek a 
házak jellemzően energetikailag elavultak, 
így csak nagyon magas beruházási költsé-
gek árán csökkenthető „technikai” úton a 
fogyasztásuk. A kérdőíves felmérés emellett 
megmutatta, hogy a küszöbértéken felül fo-
gyasztók jellemzően az átlagnál alacsonyabb 
jövedelműek, de nem a legalacsonyabb jöve-
delmű fogyasztói szegmens részei.
 Ennek okán megállapítható, hogy a kor-
mányzati intézkedés elsősorban nem azon 
háztartásokat érinti, akik magasabb jöve-
delmük vagy kényelmük, komfortérzetük 
érdekében túlfűtik ingatlanjaikat, hanem 
sokkal inkább az energiapazarló épületek-
ben élő, alacsonyabb jövedelmű háztartá-
sokat.
 A kérdőív eredményei alapján a legsze-
gényebb háztartásokat kevésbé érintették 
a gázáremelkedés hatásai, ugyanis ők jó-
val nagyobb arányban fűtenek fával, mint 
a közepes vagy jó jövedelmi helyzetűek. A 
tűzifa mint elsődleges fűtési energiahordo-
zó az alacsony iskolai végzettségűek köré-
ben tipikus.
 Sajnos ezen háztartások gyakran nem csak 
fát tüzelnek a kályháikban. Bár nagyon ke-
vesen vallják be expliciten a szemétégetést, 
mikor a lekérdezés az attitűdre kérdezett rá, 
jelentős réteg vallotta, hogy nincs baja a sze-
mét égetésével. Ezen adatok alapján mintegy 
720 ezerre becsülhető azon háztartások szá-
ma, akik nem zárkóznak el a fűtési célú hul-

ladékégetéstől, mely a hatékonytalanság mel-
lett komoly légszennyezési és egészségügyi 
kockázatot is rejt. forrás: masfelfok.hu/REKK

Az MVM Next 2024 áprilisától ügy-
felei érdekében automatikusan mó-
dosítja az egyenletes részszámlá-
zás esetében a rezsicsökkentett 
árú kedvezményes földgázmennyi-
ség kiosztását. Az MVM ügyfelei-
nek 90%-a a rezsicsökkentett árú, 
63 645 MJ kedvezményes éves föld-
gázmennyiségnél jelenleg is keve-
sebbet használ fel, azonban mintegy 
100 ezer ügyfele esetében a módo-
sítással elkerülhetővé válnak a kiug-
róan magas részszámlák a kedvez-
ményes év végén. A módosítással 
mostantól az egyenletes részszám-
lázás még egyszerűbbé és kiszámít-
hatóbbá válik az MVM Next földgáz-
ügyfelei számára.
 A megújult kedvezmény kiosz tási 
mód szerint a kedvezményes évre 
járó rezsicsökkentett árú gázt a szol-
gáltató ezentúl naparányosan oszt-
ja el a részszámlákban az év minden 
napjára. Az idei évben ez napi 173,9 
MJ-nak (legalább kb. 4,96 köbmé-
ternek) felel meg, amit a havi szám-
lában a szolgáltató megszoroz az el-
számolt napok számával. Az adott 
hónapban ezen gázmennyiség ere-
jéig számláz rezsicsökkentett áron, 
a fölött pedig a magasabb, világpiaci 
költségeket tükröző áron.
 2024 áprilisától az új módszerrel 
már nemcsak a havonta a részszám-
lákban elszámolt gázmennyiségek 
lesznek egyenletesek, hanem ezek-
ben a részszámlákban a fi zeten-
dő összeg is szinte egyenletes lesz 
minden hónapban. Eltérés csak ab-
ból adódik majd, hogy hány napos 
az adott hónap. Megszűnnek tehát 
a kiugró végösszegű részszámlák, 
amelyek bosszúságot okozhattak az 
ügyfelek számára.

forrás: MVM Next

EGYSZERŰSÍTÉS

Az erdei 
fanyesedékeket 

is begyűjtik
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Steiner Attila, az Energiaügyi Mi-
nisztérium energetikáért és klí-
mapolitikáért felelős államtitkára 
és Fábián Gergely, a Nemzetgazda-
sági Minisztérium iparpolitikáért 
és technológiáért felelős állam-
titkára mutatta be április elején az 
új állami otthonfelújítási progra-
mot. Ez az 1990 előtt épült csalá-
di házak felújítását célozza, és akár 
hétmillió forintos beruházásra le-
het támogatást igényelni, ami-
ből egymillió forintot saját zsebből 
kell állni, hatmilliót pedig az állam 
ad hozzá, részben vissza nem té-
rítendő támogatás, részben ked-
vezményes hitel formájában.
 A támogatással az épüle-
tek szigetelését, nyílászárók cse-
réjét a használati melegvíz- és 
a fűtésrendszer korszerűsítését 
(gázkazáncsere és hozzá kapcso-
lódó kéménybélelés) lehet majd fi -
nanszírozni. Azok a tulajdonosok 
vehetik igénybe, akiknek ingatla-
na csatlakozik a vezetékes gázhá-
lózatra, viszont legalább 30 szá-
zalékos energiamegtakarítást 
kell a beruházással elérniük. Az 
energiamegtakarítást a beruházás 
előtt, majd utána külön elkészített 
energetikai tanúsítvánnyal lehet 
igazolni.
 Az, hogy a hatmilliós összeg 
mekkora része lehet majd visz-
sza nem térítendő támogatás és 
mekkora része kamatmentes hitel, 
az igénylők jövedelmétől és lakhe-
lyük fejlettségétől függ majd: mi-
nél magasabb a jövedelem egy já-
rásban, annál kisebb lesz a vissza 
nem térítendő támogatás összege, 
és nagyobb a hitelé. A két összeg 
2,5–3,5 millió forint között szó-
ródhat. A kamatmentes kölcsönt a 
kereskedelmi bankok MFB Pontja-
in lehet majd igényelni, nyolc éven 
belül kell visszafi zetni, várható-
an havi 25–36 ezer forintos részle-
tekben.
 A program keretösszege 108 
milliárd forint, vagyis ha minden 
igénylő kihasználja a hatmillió fo-
rintos támogatást, akkor össze-
sen 18 ezer otthon újulhat meg. A 
program részletei még nem végle-
gesek, azokat társadalmi egyezte-
tésre bocsátják, de a kormány azt 
tervezi, hogy június elejétől indul a 
pályázat. forrás: hvg.hu

OTTHONFELÚJÍTÁSI 
PROGRAM INDUL

A Nemzeti Adó- és Vámhivatal (NAV) az idén több mint 
5,6 millió adózónak készítette el az szja-bevallási 

tervezetet. Az adóbevalláshoz segítséget kapnak az 
egyéni vállalkozók, őstermelők, áfás magánszemélyek
 is. Azokat, akik teljesen önállóan készítenék el beval-
lásukat, megújult webes felület segíti a kitöltésben.

Elérhetők az adó-
bevallási tervezetek

A tervezeteket a NAV eSZJA olda-
lán vagy Ügyfélportálján a KAÜ-
azonosítóval (ügyfélkapu, elekt-

ronikus személyi igazolvány, telefonos 
azonosítás, arcképes azonosítás) rendelke-
zők számítógépen, de akár okostelefonon 
vagy tableten is megtekinthetik, és ha 
szükséges, szerkeszthetik is az szja-be-
vallás tervezetét. Aki egyetért a doku-
mentum adataival, annak nincs további 
teendője, május 21-i hatállyal a tervezet 
a kiajánlott adatokkal érvényes szja-be-
vallássá válik.
 Az szja szerint adózó egyéni vállalko-
zóknak, a mezőgazdasági őstermelőknek 
és az áfafi zetésre kötelezetteknek a tevé-
kenységükből származó jövedelmi, il-
letve az adóhivatali nyilvántartásokban 
nem szereplő adatokkal kell kiegészíte-
niük bevallási tervezetüket. Az ő esetük-
ben továbbra is önállóan kell benyújtani 
a bevallást, hiszen a számukra készített 
tervezetek nem válnak automatikusan be-
vallássá, de segítségül szolgálnak annak 
elkészítéséhez.
 A magánszemélyeknek is lehetnek olyan 
jövedelmeik, amelyekkel mindenképpen ki 
kell egészíteniük a NAV tervezetét. A beval-

lási tervezet ugyanis csak azo-
kat a bevételi, jövedelmi ada-
tokat tartalmazza, amelyek a 
NAV rendelkezésére állnak a 
munkáltatók és kifi zetők beval-
lásai, adatszolgáltatása révén. 
Ha a magánszemély jogosult 
valamelyik adókedvezményre 
(pl. 25 év alatti fi atalok kedvez-
ménye, súlyos fogyatékosság 
kedvezménye, családi kedvez-
mény), de év közben nem kér-
te a munkáltatótól, kifi zetőtől 
annak érvényesítését, akkor 
azzal kiegészítheti a terveze-

tet. A tervezetet okvetlenül ki kell egészí-
teni az olyan jövedelmekkel és azok adójá-
val, amelyekről a tervezet nem tartalmaz 
adatot, ugyanakkor a magánszemélynek 
információja van róla. Ilyen lehet például 
az ingatlan-bérbe adás jövedelme, az ingó- 
és ingatlanértékesítés, vagy a tőzsdei ügy-
letek jövedelme. Fontos tehát a tervezetet 
átnézni, és legkésőbb május 21-ig kiegé-
szíteni, módosítani, ugyanis, ha valami-
lyen jövedelem nem kerül be a bevallás-
ba, akkor az adóellenőrzéskor nemcsak a 
be nem vallott jövedelem utáni adót kell 
megfi zetni, hanem az adóhiány miatt az 
adóbírságot és a késedelmi pótlékot is. 
 Akinek nincs KAÜ-azonosítója és kérte 
a tervezet postázását, annak a NAV ápri-
lis 30-ig a tervezetet megküldi. Akik pa-
píron adják be bevallásukat – akár szemé-
lyesen az ügyfélszolgálaton, akár postán –,
azoknak alá kell írniuk a főlapot, külön-
ben a bevallás érvénytelen.
 Az szja 1+1 százalékának felajánlásáról 
a korábbi évekhez hasonlóan idén is lehet 
rendelkezni, elektronikusan és papíron is. 
A rendelkező nyilatkozat benyújtásának 
határideje 2024. május 21.

Nemzeti Adó- és Vámhivatal
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A koronavírus-járvány miatti sokkot már kiheverte 
a szadai kulturális élet, jó ideje gazdag kínálatból 
válogathat a szadai közönség. De ehhez kellett a 

profi  szervezőmunka is, amit a háttérben végzett (és végez) 
a Faluház csapata. A közművelődési intézmény veze -

tőjével, Pusztai-Krepsz Mónikával tekintettük át a kultúra-
szervezés szépségeit és nehézségeit, szadai sajátosságait.

Minden új program 
izgulással jár együtt

HELYI KULTÚRA

Ha már említettük a Fejezetek a 
magyar hadtörténelemből egy 
kávé mellett-sorozatot: Pusztai-
Krepsz Mónika megjegyezte, a 
történelem iránt érdeklődők kö-
rét a Székely Bertalan Általános 
Iskolával együttműködve sze-
retnék bővíteni: a terv az, hogy a 
hetedikes és nyolcadikos tanu-
lók számára egy-egy alkalommal 
Babucs Zoltán egyedi, tanórán kí-
vüli történelemórát tartana.
– Zoltán sok olyan érdekessé-
get, tényt tudna elmondani, ami a 
tankönyvekben nincs benne, vi-
szont illeszkedne a tananyag-
hoz – jegyezte meg a Faluház ve-
zetője. – Viszont nagyon nehéz 
egy olyan iskolaidőn kívüli kedve-
ző időpontot találni, ami a diákok 
egyéb elfoglaltságai mellé beil-
leszthető.

AMI NINCS 
A KÖNYVBEN

E gy település „pezsgő” mivoltát töb-
bek között az adja, hogy mennyi és 
milyen színvonalú kulturális prog-

ram érhető el. Ha a legkisebbektől a legna-
gyobbakig mindenki talál számára kedves 
és érdekes kínálatot, valamelyikre elmegy 
és elnyeri tetszését, akkor máskor is szíve-
sen visszatér a „tett helyszínére” egy hason-
ló vagy egy új programra. Így válik moz-
galmassá a hely. 

Rossz idők után
Ez az általános elv Szadára is érvényes. Aki 
kicsit is jobban fi gyelemmel követi a Szé-
kely Bertalan Művelődési Ház és Könyvtár 
utóbbi két évét, annak talán feltűnt, hogy 
sok és igen változatos programmal vár-
ja az érdeklődőket. A teljesség igénye nél-

kül: a hagyományos ünnepi megemléke-
zések, a családi nap, a szüreti felvonulás, a 
Szent István-napi mulatság és az éves Szé-
kely-nap mellett rendszeresek a szadai írók 
könyvbemutatói, a helyi és vendég alkotó-
művészek kiállításai, elérhető a különböző 
jeles történelmi évfordulókat, eseménye-
ket áttekintő Történelmi kávéház-soro-
zat (ami ma már Fejezetek a magyar had-
történelemből egy kávé mellett címmel 
fut), vannak koncertek, zenés produkciók 
és diafi lmvetítés is. (Új kezdeményezés a 
Szadai moziklub, erről a 18. oldalon bő-
vebben is olvashatnak.)
 A kulturális intézményt harmadik éve 
irányító Pusztai-Krepsz Mónika vezetői 
időszaka a koronavírus-járvány közepé-
vel-végével indult, és hiába voltak megva-
lósításra váró ötletei, jó ideig nem lehetett 

sem nagyobb volumenű, sok nézőt vonzó, 
sem kisebb, zárt téri eseményt tartani. Az-
tán 2022-től már valamennyi helyi rendez-
vény, előadás látogatható lett, és onnantól 
tapasztalható az említett sokszínűség.
 – Szerencsére elmúltak azok a rossz em-
lékű hónapok, jelenleg azt a „pörgős” idő-
szakot élem én, illetve éljük együtt a kol-
légáimmal, amire eredetileg is készültem/
készültünk – mondta az intézményveze-
tő. – A programok több módon állnak ösz-
sze. Egyfelől vannak a Nemzeti Művelődé-
si Intézet pályázatai, amelyeken keresztül 
lehet elhozni egyes előadásokat. Másfelől 
vannak előadók, akik jelentkeznek, hogy 
szívesen bemutatnák Szadán a produkció-
jukat. Harmadrészt a saját szakmai kap-
csolatrendszeremet is felhasználva jönnek 
létre itt műsorok. A havi, éves programok 
összeállításánál mindig arra törekszem, 
hogy azok minőségiek legyenek. Ha új, 
Szadán még nem szerepelt előadást terve-
zek, azt mindig megelőzi egy alapos kuta-
tómunka, hogy az adott szereplőnek vagy 

A Faluházban változatos programok várják az érdeklődőket
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Pusztai-Krepsz Mónika hangsúlyoz-
ta, az eddigi hároméves vezetői 
időszakában arra a legbüszkébb, 
hogy sikerült egy jól együttműködő 
munkatársi csapatot összeállítani.
 – Nagyon fontos, hogy a kultu-
rális területen együtt dolgozók ért-
sék egymást, hiszen enélkül sem-
milyen rendezvény, sem kicsi, sem 
nagyobb, nem jönne létre. Örülök, 
hogy velem azonos gondolkodású, 
kiváló kollégáim vannak és voltak – 
mondta.

ÉRTIK EGYMÁST

zenekarnak korábban hol, milyen fellépé-
sei voltak, azokon milyen szakmai, nézői 
kritikát kaptak. De ettől függetlenül egy új 
program mindig izgulással jár együtt, hi-
szen itt élőben látni az egészen más. Ám 
azt gondolom, eddig minden döntés be-
vált, jól sikerült előadásokat tudtam/tud-
tunk Szadára hozni. 

Folyamatosság
Az előre tervezés pedig szükségszerű. Mint 
Pusztai-Krepsz Mónika hozzátette, amint 
vége egy-egy programnak, rögtön a fejé-
ben van legalább három lehetséges ha-
sonló műfajú potenciálisan esemény, és 
igyekszik minél gyorsabban „leütni” va-
lamelyiket. Így viszonylag gördülékenyen 
megy a műsor-összeállítás.
 Persze vannak bevált események is, ame-
lyeknek csak az időpontját és a témáját kell 
megtalálni, az előadója után még csak „nyo-
mozni” sem kell. Ilyen a már említett tör-
ténelmi előadás.
 –  Ezt még az elődöm hozta be, akkor 
Varga Kálmán tartotta a történelmi ismer-
tetőket. A vezetői kinevezésem után min-
denképpen folytatni akartam ezt a kávé-
házi jellegű sorozatot, ugyancsak Varga 
Kálmánnal. Azonban nem vállalta tovább, 
így őt Babucs Zoltán, a Magyarságkutató 

Intézet történésze követte, aki rendszeres 
résztvevője a nagyközségi évfordulós meg-
emlékezéseknek is. Azt szeretem Zoltánban, 
hogy például a megemlékezéseken nem a 
hagyományos kliséket mondja el, ismét-
li meg, hanem mindegyikhez talál vala-
milyen szadai vonatkozást. Ettől válik ér-
dekessé és egy kicsit patriótábbá az adott 
ünnepnap. Annyit elárulhatok, hogy Zol-
tán tervezett év végi, decemberi előadása 
igazi kuriózum lesz: Szada története kerül 
majd fókuszba – jegyezte meg.

Nem túl jó irány
Ugyanakkor időszerű is a felvetés: meddig 
maradhat önállóan kezdeményező egy te-
lepülési kulturális intézmény? A kultúra-
szervezői háttérmunkát érintő beszélge-
tés előtt tette közzé az Index a készülő új 
kulturális törvény tervezetét, amely alap-
ján – ha elfogadják – totális központosí-
tás és egységesítés jöhet a kulturális élet-
ben: például a vármegyei hatókörű városi 
színházak a Nemzeti Színház, a zeneka-
rok a Nemzeti Filharmonikusok, az alko-
tóművészek a Petőfi  Kulturális Ügynökség 
alá kerülhetnek. Az új törvény három je-
lenlegi jogszabályt kiváltva helyezné egy-
séges rendszerbe a múzeumi, könyvtári, 
közművelődési, előadó-művészeti és al-

kotóművészeti területekre vonatkozó sza-
bályokat, és ehhez igazodna a támogatá-
si, a szakmai koordináló és ellenőrzési 
rendszer. Az előterjesztésben erős hang-
súlyt kap, hogy a „kulturális alapellátás-
hoz” mindenkinek joga van, ennek érde-
kében „egységes kulturális módszertani 
koordináció” jönne létre. A tervezet sze-
rint kialakítanának továbbá „egy országos 
kulturális szakmai ellenőrzési rendszert, 
amely az állami kulturális feladatellátást, 
a közpénz hatékony, szakmai elvű felhasz-
nálását, valamint a szakmai feladatellátást 
ellenőrzi”. Ez „segíti a szükséges szakmai 
kontrollrendszer kiépítését, a tevékeny-
ségek fejlesztését, a szakmai munka szín-
vonalának emelését, a kulturális feladat 
minőségi szintjének megállapítását”. Je-
lentsen mindez bármit is…
 Pusztai-Krepsz Mónikának egyelőre

– a tervezett részletszabályok híján – nincs 
információja arról, hogy a Faluház és a Ba-
golyvár könyvtár hogyan tagozódna ebbe 
a központosítandó rendszerbe. Szakmai 
szempontból azonban szerencsétlennek 
tartaná, ha valamilyen módon mégis in-
tegrálódni kellene.
 – Nagyon eltérők a kistelepülések és a 
nagyobb városok, mint például Szada és 
Budapest vagy éppen Szada és Gödöllő igé-
nyei, infrastrukturális és pénzügyi lehe-
tőségei, a helyi sajátosságokat mindig fi -
gyelembe kell venni a programszervezés 
során. Intézményvezetőként kiváló a kap-
csolatom a fenntartó szadai önkormány-
zattal, teljes a szakmai önállóság. Ha ebbe 
a jól működő helyi rendszerbe a jog ere-
jénél fogva bármilyen egyéb intézményi 
szereplő szükségszerűen becsatlakozna, 
az nagyon megnehezítené a közönség kö-
rében is egyre inkább elfogadott minőségi 
szadai kulturális élet szervezését – mond-
ta. Raff ai Ferenc

Az új előadásokat alapos 
kutatómunka előzi meg
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A Moziklub – Országos fi lmklubhálózat program célja 
a magyar fi lmek népszerűsítése, a közösségépítés és a 

vidéki települések kulturális és közösségi életének fejlesztése.
 A Faluház is részese lett ennek a kezdeményezésnek. 

A digitális magány 
helyett moziklub

Hétfő: 9–16 óra, 
Kedd: 11–17 óra
Szerda: 12–18 óra, 
Csütörtök: 9–16 óra, 
Péntek: 9–16 óra

ELÉRHETŐSÉGEINK:
www.szadafaluhaz.hu
szadakonyvtar@gmail.
com
Bagolyvár Könyvtár  
Facebook-oldal
Telefon: 
 +36 28-503-180, 
 +36 70-19-99-571

KÖNYVTÁR 
NYITVATARTÁSA:

A Nemzeti Művelődési In-
tézettel (NMI) együttmű-
ködve – a Kulturális és 

Innovációs Minisztérium támo-
gatásával – a Nemzeti Filmintézet 
(NFI) országos fi lmklubhálózatot 
indított, amely 180 vidéki telepü-
lésre juttat el klasszikus és mai 
magyar fi lmeket. A kezdeménye-
zéshez a Székely Bertalan Műve-
lődési Ház is csatlakozott. Mint 
Pusztai-Krepsz Mónika intéz-
ményvezető elmondta, a NMI 
által kiírt lehetőségre regisztrál-
tak, majd miután a kiválasztottak 
közé kerültek, a hivatalos együtt-
működést is megkötötték. 
 Az első fi lmklubos vetítés elő-
ző és mostani számunk megje-
lenése között, április 5-én volt 
a Faluházban. Premierként a 
Tiszeker Dániel és Lévai Ba-
lázs rendezte, Mészáros Máté 
és Pokorny Lia főszereplésével 
2022-ben bemutatott Nyugati 
nyaralás című krimivígjátékot 
láthatta a szadai közönség. 
 – Soha nem volt még olyan 
fontos szerepe a közös film-
nézésnek, mint napjainkban, 
amikor az otthoni tévézés és 
streamelés a legelterjedtebb 
módja a kikapcsolódásnak, és 
fenyeget a digitális magány. 
A filmklubok ezzel szemben 
nem csak értékes élő kulturális 
események, hanem kiváló szó-
rakozási lehetőséget kínálnak, 
és a helyi közösségek építésé-
hez is hozzájárulnak; gazdag 
és izgalmas hazai fi lmkincsünk 
megismerésére, közös újranézé-
sére hívnak össze – hangsúlyoz-
ta Káel Csaba, az NFI elnöke.
 A Moziklub – Országos fi lm-
klub hálózat program célja a ma-

gyar fi lmörökség és 
a kortárs fi lmek el-
juttatása kisebb te-
lepülésekre, hogy a 
nagyvárosoktól tá-
vol élők is láthassák 
a magyar fi lmeket és 
részesüljenek a kö-
zösségi fi lmnézés él-
ményében. (Az első 
vetítéseket 2023 vé-
gén tartották közel 
50 helyszínen.) Az 
NFI által összeállí-
tott kínálat 25 klasz-
szikus és 25 kortárs 
magyar filmet tar-
talmaz, amelyből a 
filmklubvezetők – 
akik segítik az al-
kotások értő be-
fogadását, közös 
feldolgozását a ve-
títéseket követő beszélgetések-
kel – a helyi közösségek igényei 
alapján állítják össze a tízalkal-
mas sorozatot. A fi lmek között 
szerepelnek könnyedebb, szó-
rakoztató művek és rajzfi lmek 
is, továbbá komoly társadalmi 
és morális kérdéseket feszegető, 
fajsúlyos alkotások. (A moziklub 
részeként vármegyénként egy-
egy vetítéssel egybekötött régi-
ós közönségtalálkozó is színesí-
ti a vidéki közösségek kulturális 
lehetőségeit, amelyeken az ér-
deklődők találkozhatnak a fi l-
mek alkotóival, szereplőivel, a 
fi lmklubvezetők pedig egymás-
sal, hogy megoszthassák tapasz-
talataikat.)
 Mint a Faluház vezetője el-
mondta, Szadán 8+2 vetítés-
ből áll a június végéig tartó, in-
gyenesen látogatható sorozat. 

Az idei költészet nap-
ja alkalmából rende-
zett programjaink sok 
látogatót vonzottak, 
versektől zengtek az 
iskola folyosói, külön 
köszönet jár minden 
kedves diáknak, aki 
hangjával életet adott 
a költeményeknek. 
Versíró pályázatunk is 
sikerrel zárult, a győz-
teseknek ezúton is 
gratulálok! A legszebb 
pályaművek és a gyer-
mekek egyéb rajzos al-
kotásaiból készült kol-
lázs április végéig még 
megtekinthető a Falu-
házban.
 Családi mesedél-
után-sorozatunk to-
vábbra is folytatódik, 
a következő alkalom 
rendhagyó módon áp-
rilis 30-án lesz 17 és 
18 óra között, illet-
ve a nappalok hosszab-
bodásával a diavetítés 
helyét átveszik a pa-
pírszínházi mesék. Ta-
lálkozzunk minél töb-
ben! Juhász Vivien könyvtáros

VERSEK 
MINDENKINEK

Nyolc alkalommal a felnőtte-
ket várják, a másik két alkalom 
a diákoké. Az alsósok számára 
a János vitéz című 1973-ban ké-
szült animációs fi lmmel, a fel-
sősök számára pedig egy törté-
nelmi alkotással készülnek.
 – Önállóan nem tudtunk vol-
na ilyen fi lmklubot kínálni. Ha 
csak magunk szerettünk volna 
ilyet Szadára hozni, akkor vállal-
ni kellett volna a jelentős admi-
nisztrációs (kérelmezés, enge-
délyeztetés) és a jogdíjfi zetésből 
fakadó súlyos anyagi terheket is. 
De így ezeket a közreműködő ál-
lami szervezetek bonyolítják és 
állják. Szerintem ez egy jó lehe-
tőség a fi lmrajongó szadaiaknak, 
bízom a kedvező fogadtatásban 

– mondta még a premiervetítés 
előtt Pusztai-Krepsz Mónika.
  RF/NFI
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OKTATÁS-NEVELÉS

Bizonyára sokan ismerik a Hívogat az iskola kezdetű
 dalocskát, amely tavasszal aktuálissá válik az ovisok

 számára. Márciusban, beiratkozás előtt két alkalommal
 várta a Székely Bertalan Általános Iskola is a nagy-
csoportosokat és szüleiket, hogy megismerkedjenek

 leendő második otthonukkal és tanítóikkal.

Iskolába hívogató

Március 12-én megrendeztük 
idei online komplex humán ta-
nulmányi versenyünket a fel-
ső tagozatosaink számára. Ösz-
szesen 52 tanulónk vett részt 
a versenyen, amit otthonról a 
Redmenta weboldalán keresztül 
érhettek el. 
 Az ötödikesek közül Simon Do-
minik, Kunya Enikő és Tomán Linda 
lettek a dobogósok, hatodikban 
Belinszki Zoé, Hévizi Géza és holt-
versenyben Balla Zselyke, Németh 
Luca és Újlaki Hanna. Hetedikben 
Szentpéteri Csaba, Gaskó Jázmin 
Linett, továbbá holtversenyben 
Szalmási Szofi  és Temesi Lili, nyol-
cadikban Gál Henriett, Kunya Lil-
la és Szabó László Ákos végzett az 
első három helyen. Nyerteseink 
oklevelet és könyvet kaptak ju-
talmul. Kunya Linda pedagógus 

KOMPLEX HUMÁN 
TANULMÁNYI 
VERSENY

A két alkalmon négy helyszínen, for-
gószínpadszerűen igyekeztünk vál-
tozatos programokat szervezni az 

érdeklődő gyerekek számára. Kézműves-fog-
lalkozásokon készítettek cicás ujjbábot – mely-
nek elkészítését bábozás előzte meg – és tava-
szi fát, saját elképzelésük szerinti díszítéssel. 
Játékos logikai feladatokat oldottak meg, és 
az iskolába lépéshez szükséges tanulási ké-
pességeket fejlesztő játékokkal játszhattak. A 
víz világnapjával kapcsolatos játékos sport-
foglalkozásokon megmutathatták ügyessé-
güket, bátorságukat. Megízlelhették az angol 
nyelv tanulásának szépségét mondókák, da-

lok tanulásával. Nem maradhatott el a mese, 
a tánc sem, amelyek mosolyt csaltak még a 
megilletődött nagycsoportosok arcára is. A 
két alkalom nemcsak a játék lehetőségét te-
remtette meg, de alkalmat adott arra is, hogy 
a kicsik a leendő tanító nénijük mellett a töb-
bi alsós tanító nénivel is megismerkedjenek.
 Amíg a gyerekek szórakoztak, a szüle-
ik sem unatkoztak, hiszen számukra is-
kolánk igazgatónője, Szathmáryné Szabó 
Zsuzsa mutatta be intézményünket, és a 
beiratkozással kapcsolatos fontos informá-
ciókat osztotta meg velük. Bemutatkoztak 
a leendő elsősök tanító nénijei is, tanórá-

juk megtekinthető volt az interneten ke-
resztül. Hitoktatóink tájékoztatást adtak 
a hit- és erkölcstan tantárgy választásá-
val kapcsolatban, fejlesztőpedagógusunk 
és az első osztályt tanító kolléganőink, va-
lamint egy elsős kisdiák édesanyja tanu-
lással kapcsolatos tanácsokkal, tapaszta-
lataik átadásával gazdagították a szülőket.
 Nagy öröm számunkra, hogy nagyon 
sokan tisztelték meg érdeklődésükkel in-
tézményünket. Kíváncsiak voltak az isko-
lánkban folyó oktató-nevelő munkára, a ta-
nítókra. Reméljük, sikerült mind a leendő 
elsősöknek, mind a szüleiknek elnyernünk 
a bizalmukat, és találkozunk velük szept-
emberben! Burkus Krisztina pedagógus 

Február végén énekverseny zajlott intéz-
ményünkben. A zsűriben helyett kapott: 
dr. Dulai Éva, Mácsainé Verók Irén, Tóth 
Éva, Kozma Márk. Hasznos értékelésekkel 
és megjegyzésekkel látták el a tanulókat. 
 Az alsóbb évfolyamok 45, a felsősök 6 
fővel képviseltették magukat. Elindult ket-
tő háromfős csoport is az egyéni énekesek 
mellett. Színvonalas, három dalból álló 
csokraik után egy szadai dalt is énekeltek. 
Amíg a zsűri elvonult döntését meghozni, 

Énekverseny
addig Tóth-Fehér Enikő tanárnő egy nép-
dalt tanított nekik. 
 Kiemelkedő arany minősítést kapott, 
könyvjutalomban részesült: Balla Regina, 
Varga Bertalan György, Gömöry András, 
Bártfai Beatrix és Erőss Zoé. Arany-mi-
nősítést kapott: Szemerédy Sára, Berze 
Anna, Frankó Villő, Kasza Laura, Ker-
tész Emma, Tóth Viktória. 

Tóth-Fehér Enikő pedagógus
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A március sok, változatos programot hozott a szadai óvo-
dások életébe. Megünnepelték március 15-ét és húsvétot 

is. De a Víz világnapja is számos meglepetést hozott.

Kora tavaszi ünnepek, 
megemlékezések

M ár nagyon vártuk a jó időt. Amint 
kicsit kitavaszodott, a Manócs-
ka csoportosok a művelődési 

ház kertjébe egy mézalmácska bokrot ül-
tettek. Ezzel is erősíteni kívántuk a „Gyü-
mölcstermő Szent Szada” hagyományait, 
illetve a kicsiket a természet szeretetére, 
óvására nevelni. 
 Nőnapra a fi úk virágokkal kedveskedtek 
a lányoknak, az intézmény dolgozói pedig 
Pintér Lajos polgármestertől vehették át a 
testület ajándékait, a díszes csokrokat.
 A március 15-i héten a csoportok piros-
fehér-zöld színekben pompáztak. Min-
den csoport az élet-
korának megfelelő 
mértékben és mély-
ségben érintette a 
régmúlt eseménye-
it, megemlékezett és 
tiszteletét tette kis, 
nemzeti színű virá-
gokkal, zászlókkal a 
Faluháznál elhelye-
zett 1848-as emlék-
táblánál, Kollerff y 
Koller Mihály hon-
véd sírjánál a régi 
katolikus temető-

ben, vagy az egy éj-
szakát itt táborozó 
Damjanich János 
tábornok emlékére 
készített szobornál. 
Az óvoda udvarán 
összegyűlve min-
den csoport kis mű-
sorral emlékezett az 
egykori hősökre.
 A víz világnapja 
hetében kísérletez-
tünk, akváriumot, 
tengert készítet-
tünk, vizes mesé-
ket hallgattunk a 
tavaink, folyóink 
tisztaságáról, a 

víztakarékosság fontosságáról. A kicsi-
nyek hatalmas élményként, bátran a ke-
zükbe fogtak kígyót, békát, angolnát, tő-
kés récét, ami segítette őket az állatokra 
való odafi gyelésben. A 2. csoport ez al-
kalomból pedig ellátogatott a budapes-
ti Tropicariumba.
 A gyerekek szórakoztatása, hitéleti és ér-
zelmi nevelése egyaránt fontos számunkra. 
Márciusban meglátogatott minket a (bap-
tista) Hajnalcsillag bábcsoport, és kis hús-
véti mesével örvendeztette meg a kicsiket, 
ahogy visszatérő vendégeink, a Vidám ván-
dorok is ünnepi előadással kötötték le az 

Szada Nagyközség Önkormányza-
ta képviselő-testülete – mint fenn-
tartó – a rendelkezésre álló adatok 
alapján és az óvodavezető megálla-
pítása szerint úgy döntött, hogy a 
Székely Bertalan Óvoda-Bölcsőde 
a 2024/2025-ös nevelési évben 11 
csoport indításával számolhat. Eb-
ből hét csoport a Dózsa György úti, 
négy pedig a Postaközi tagintézmény-
ben indul majd. A testület az intéz-
mény körzethatárát Szada közigaz-
gatási területében állapította meg. 
Ezeken túl a döntöttek a 2024. évi 
nyári zárvatartás időpontjairól: a Dó-
zsa György úti épület 2024. június 24.
– augusztus 31. között (átépítés miatt), 
a Postaköz épülete 2024. július 22. 
– augusztus 3. között, az Ady Endre 
utcai minibölcsőde 2024. augusztus 
5. – augusztus 30. között lesz zárva.

TIZENEGY 
CSOPORT INDUL 

apróságok figyelmét. A keresztény egy-
ház legnagyobb ünnepét, a húsvétot min-
den kisgyermek nagy izgalommal várta. 
A fi úk lelkesen tanulták a locsolóverseket, 
a kislányok a hímes tojások díszítésében 
serénykedtek. Vidám tojáskereséssel szí-
nesítettük az ünnepet.
 A sok új program között helyet kaptak az 
állandók is, így a papírszínházi előadások 

és a szintén nagy si-
kerű ovilabor is. Kis-
gyermeknevelőink 
folyamatos tovább-
képzésekkel fejlesz-
tik tudásukat, és 
egymáshoz is rend-
szeresen ellátogat-
nak tapasztalatcseré-
re. Az iskolába távozó 
jelenlegi ovisokat pe-
dig leendő tanítóik 
látogatták meg.     

Erdélyi Erika 
óvodapedagógus

Tisztelgés 
az emléktábla előtt

 Bokrot ültettek 
a Faluház kertjében
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CIVIL ÜGYEK

A szadai képviselő-testület legutóbbi tanácskozásán döntött a regisztrált helyi civil szervezetek, 
alapítványok, egyházi szervezetek, magánszemélyek, önszerveződő közösségek 2024-es önkor-

mányzati támogatására benyújtott – civil, sporttámogatási és közbiztonsági – pályázatairól.

A húsvéti locsolkodástól 
a polgárőrségi feladatokig

CIVIL KERET

Pályázó/pályázat neve Támogatás 
összege

Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület – „Húsvéti locsolkodás” 50 000 Ft

Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület – „Betlehemes műsor” 20 000 Ft

 Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület – „Májusfaállítás” 50 000 Ft

 Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület
 – „Gálaműsor és családi délután” 100 000 Ft

Székely Bertalan Óvoda Közhasznú Kulturális Alapítvány 
– „Családi nap” 500 000 Ft

Székely Bertalan Óvoda Közhasznú Kulturális Alapítvány 
– „Hagyományőrző nap” 200 000 Ft

Székely Bertalan Óvoda Közhasznú Kulturális Alapítvány 
– „Márton-nap” 148 000 Ft

Szabó Erzsébet – „4 lakásprogram (koncert, színház, mozi)” 250 000 Ft

Szilágyi Kiss Marianna – „Gyermektáboroztatás Zamárdiban” 150 000 Ft

Molnár Eszter – „I. Szadai Ír Kocsmazenekar 
részére promóciós videó készítése” 200 000 Ft

Árki Blanka Ilona – „I. Szadai Ír Kocsmazenekar 
részére színpadtechnika-vásárlás” 450 000 Ft

Árki Ádám István – „I. Szadai Klán találkozó” 450 000 Ft

Puskás Zsuzsanna – „Patak parti-tini P-Art-Y” 250 000 Ft

Gáborné Varga Beatrix – „Ingyenes ugrálóvár-üzemeltetés 
a piac területén” 335 000 Ft

 Scherzinger Mária Edit – „Lakásszínház 
és irodalmi borkóstoló 3 alkalommal” 250 000 Ft

Gaburi Deák Orsolya – „II. Szadai Vállalkozások Bemutatkozója” 420 000 Ft

Gaburi Roland – „Spirit Safe interaktív kóstoló a piacon” 200 000 Ft

Tábor Alapítvány – „Örömhír tábor (3 hét)” 560 000 Ft

Tábor Alapítvány – „Szórólapok, kiadványok, könyvjelző” 50 000 Ft

Tábor Alapítvány – „Keresztény szülői kör” 200 000 Ft

SPORTTÁMOGATÁSI KERET

Pályázó/pályázat neve Támogatás 
összege

Szada SE 5 790 000 Ft

Bocsa Ferenc – „Ne légy áldozat”, női önvédelmi tanfolyam 549 500 Ft

Bocsa Ferenc – Nemzetközi kempo-, 
karate gyermek- és junior utánpótláskupa 560 500 Ft

KÖZBIZTONSÁGI ALAP

Pályázó Támogatás 
összege

Szadáért Polgárőr Egyesület 4 000 000 Ft

Kocsis Ibolya – „Kertészeti oktatási sorozat 
minden óvodás részére” 484 700 Ft

Varga Bence – „JátSzada Társasklub” 400 000 Ft

Dr. Dulai Sándorné – „Népdalkör 2024. évi működési költségei” 500 000 Ft

Kiskerttulajdonosok, Szőlészek, Borászok 
– „Kulturális, hagyományos rendezvényeken való részvétel” 400 000 Ft

Népi Mesterségek Pest Megyei Egyesülete 
– „Nyári tábor a Tájházban” 300 000 Ft

Népi Mesterségek Pest Megyei Egyesülete 
– „Kézműves-foglalkozások iskolásoknak” 250 000 Ft

Dr. Vígh Georgina – „Szadai Családi Klub támogatása” 200 000 Ft

 Balázs Judit – Táboroztatás 115 000 Ft

Berze János – „Bibliai sporttábor” 300 000 Ft

 Tóth Éva – „Sétafüzet támogatása” 26 300 Ft

Béres Gabriella – „Angol beszélgető kör népszerűsítése” 67 676 Ft

Németh Bende 
– „Kick-box versenyen való részvétel támogatása” 120 000 Ft
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A Szadai Czibere Táncegyüttes
 2023-as beszámolója: egy 

év telis-tele élményekkel
 és hagyományőrzéssel. 

Élettel teli hagyományőrző erő 

CIVIL ÜGYEK

A z előzetes programtervezet mel-
lé számos megkeresés érkezett év 
közben is, így összesen 35 esemé-

nyen léptek fel a táncosok: legyen az szadai 
rendezvény, környező település programja, 
megemlékezés vagy egész estés gálaműsor. 
Több alkalommal külföldön is öregbítet-
ték Szada hírnevét. Az elmúlt év eseményei 
is azt mutatják, hogy a táncegyüttes nem 
csupán egy táncos közösség, hanem egy 
élettel teli hagyományőrző erő, amelynek 
szívverése a Szadán élők magyarság- és 
helyi identitástudatát erősíti napról napra. 
 2023-ban az együttes a Tájházzal karölt-
ve elindította „MúltIDÉZŐ” című rendez-
vénysorozatát, melynek célja az ünnepkörök 
– mint a húsvéti locsolkodás, a májusfaál-
lítás, az aratás, a szüret, a betlehemezés – 
hagyományainak bemutatása, feléleszté-
se. Hagyományos szadai viseletbe öltözve 
táncokkal és dalokkal kedveskedtek néző-
iknek. Az egyik legkedvesebb jelenet talán 
az volt, amikor egy nem magyar ajkú ven-
dég elkísérte a táncosokat egy szekérútra 
az aratás napján. A kis szadai utcákon vé-
giggördülve és szadai dalokat énekelve a 
felnőtt férfi  elérzékenyült a meghatottság-
tól, pedig a dalok szövegéből alig érthetett 
néhány szót. 
 Az év folyamán az együttes nemcsak 
Szadán, hanem a környező települése-
ken is megmutatta tehetségét. Így léptek 
színpadra – lelkes fogadtatás közepette 

– többek között Püspökszilágyon, Kesze-
gen, Tabon és Veresegyház rendezvénye-
in is. A legkedvesebb fellépések mégis – a 
szadai rendezvényeken túl – a testvérte-
lepüléseken való szereplés. Az év egyik 
csúcspontja Szada szicíliai testvérváro-
sában, Castelbuonóban történt látogatás 
volt. Az ott lakók megismerhették a ma-
gyar néptánc gazdag kincseit, miközben a 
táncosok is bepillantást nyerhettek a szicí-
liai kultúrába. Emellett Szada két külhoni 
testvértelepülésének, az erdélyi Kecset és 
a kárpátaljai Nagydobrony rendezvénye-
it is színesítette az együttes. Utóbbinak az 
együttes tagjai 100 000 forint adományt 
gyűjtöttek össze a háború okozta károk 
enyhítésére. A találkozások nem csupán 

kulturális események voltak, hanem az 
összetartozás és a barátság megünneplé-
se is. 
 A táncegyüttes egyik legnagyobb kincse 
a 2019 óta működő Cziberke gyerekcsoport, 
itt az iskolás korosztály ismerkedhet a ma-
gyar néptánccal. Emellett, ami talán még 
fontosabb, a hagyományokat, az összetar-

tozás érzését és a közösség fontosságát is 
megtapasztalják. A táncegyüttes életében 
különleges helyet foglal el a 2021-ben ala-
kult Maczika óvodás csoport, amelyben a 
legkisebbek is megismerkednek a néptánc 
alapjaival. Látni apróságokat, ahogy izga-
tottan lépnek a színpadra, majd ragyogó 
szemmel mutatják be táncukat, az való-
ban felejthetetlen élmény. 
 Az évzárás mindig különleges pillanat. 
A közönség tapsvihara és a táncosok ar-
cán a meghatottság egyértelműen mutat-
ta, hogy nemcsak a színpadon, de a néző-
téren is megvan az az összetartozás, amely 
a Szadai Czibere Táncegyüttest is össze-
kovácsolja. 
 Saját bevétel hiányában a rendezvények 
nem jöhettek volna létre Szada Nagyköz-
ség Önkormányzat pénzbeli támogatása 
nélkül, hiszen egy-egy esemény megszer-
vezése, lebonyolítása nem kevés költséget 
jelent. Hálásak vagyunk a gyerek és felnőtt 
táncosoknak is, hogy idejüket, energiájukat 
nem sajnálva hozzájárultak az együttes si-
kereihez. 2024-ben sajnos jóval kevesebb 
anyagi forrás jut a hagyományőrző egyesü-
let részére, de ennek ellenére töretlenül tel-
jesíteni fogjuk megkezdett programjainkat, 
és még nagyobb lendülettel vágunk bele a 
szervezésbe. A rendezvények továbbra is 
ingyenesek, de adományaikkal támogat-
hatják a Szadai Czibere Hagyományőrző 
Egyesület munkáját az alábbi számlaszá-
mon keresztül: 11742049-21461321 (köz-
lemény: adomány). 
 Az egyesület célja egy olyan közösséget 
teremteni új és régi lakosokból, amelyben 
a szadai hagyományok nem csupán szín-
padi műsorként jelennek meg, hanem az 
emberek életének szerves részévé válnak. 

Horváth Viktor, a Szadai Czibere 
Hagyományőrző Egyesület elnöke

A tavasz meghozta az ébredést a 
szadai Tájházba is. „MúltIDÉZŐ” 
sorozatunk folytatásaként hús-
véti locsolkodással indítottuk az 
évet a Czibere Táncegyüttessel és 
az Öreghegyi Csemete Tanodával. 
Vödrös locsolás, Tájház-látogatás, 
tojáskeresés, ajtódíszkészítés, fer-
geteges táncház és fi nom falatok 
várták látogatóinkat. Örülök, hogy 
ilyen sokan megtiszteltek bennün-
ket jelenlétükkel, és szeretettel in-
vitálok mindenkit további rendez-
vényeinkre.  Antal Édua, a Tájház vezetője

HÚSVÉTI 
LOCSOLKODÁS 

Harmincöt eseményen léptek fel
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HITÉLET

Az ÖRÖMHÍR napközis 
tábor információi

A tervezett tábori hetek:
1. hét (július 8–12.): 
Egész napos gyermektábor, meleg ebéddel; 
vessző- és kosárfonás-tanulási lehetőség 
felső tagozatosoknak, középiskolásoknak 
és felnőtteknek (hétfő, kedd, szerda 16–19 
óra között). A hét vezetői: Krajcsi-Somogyi 
Tímea és Molnár-Juhász Boglárka.

2. hét (július 15–19.): 
Egész napos gyermektábor, meleg ebéd-
del; vessző- és kosárfonás-tanulási és gya-
korlási lehetőség középiskolásoknak és fel-
nőtteknek (kedd, szerda 16–19 óra között). 
A hét vezetői: Simonné Horváth Anikó és 
Pálinkás Ibolya.

3. hét (július 22–26.): 
Egész napos gyermektábor, meleg ebéddel. 
A hét vezetői: Tóthné Tarcali Mariann és 
M. Gajjas Andrea.

 Hozzájárulási díj 
a határidőig jelent-
kező szadaiaknak: 
amennyiben támo-
gatni szeretné a tá-
bor munkáját, úgy 
18  000  Ft, szadai 
illetékességű vidé-
kieknek 21  000  Ft; 
ha nincs módja tá-
mogatásra, úgy 
15  000  Ft/hét, szadai illetékességű vidé-
kieknek 18  000  Ft/hét. (A kosárfonó prog-
ramon nincs hozzájárulási díj a szadai 
résztvevőknek. Adományokat elfogadunk 
a tábor javára.)
 Jelentkezési határidő: 2024. június 
23. A határidőn túl jelentkezőknek emel-
kedik a hozzájárulás összege.
 A Szadán életvitelszerűen tartózkodó, 
rászoruló, valamint a három- vagy több-

gyermekes családok gyermekei 
részére az önkormányzat étke-
zési támogatást nyújt, amit a 
szülők a Tábor Alapítványtól 
igényelhetnek a jelentkezés-
kor. Felhívjuk a szülők fi gyel-
mét, hogy a tábor teljes idejé-
re (3 hétre) csak a betöltetlen 
helyek függvényében lesz le-
hetőségük a részvételre.

Jelentkezés és további információ 
az alábbi lehetőségeken:
 •  Pálinkás Ibolya, e-mail: 

psibolya@gmail.com,
 •  Pálmai Zoltánné, védőnő telefon: 

06-20/886-4839,
 •  Szadai Szociális Alapszolgáltatási 

Központ, telefon (csak munkaidőben): 
06-28/503-625, 06-70/199-9570.

Tábor Alapítvány
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ZÖLD SZADA

Minden, ami kertészet
Már nem is annyira a hagyomány őrzése miatt, hanem a biztonsá-

gos élelmiszer-előállítás és a természetes környezet megtartása 
miatt fontos értékelni, számba venni és ösztönözni Szada élelmiszer-

termelő kertészeti kultúráját. Új sorozatunkban elsőként
 az Öreghegyi Csemete Tanoda tevékenységét mutatjuk be.

Prókai Orsolya és Kocsis Ibolya

A szocializmus idején a 
hazai zöldségfogyasztás 
75 százalékát a magán-

kertek termelték. Ezt fi gyelem-
be véve ma is sok a kiaknázatlan 
lehetőség a ház körüli kertész-
kedésben! A Szadai Bio dina mi-
kus Közösségi Kert az immár 
második évben zajló tanfolya-
mának megtartása mellett – 
amelyre tavaly több mint 50 
ember jelentkezett, az idén már 
a kezdés előtt 30 érdeklődő je-
lezte részvételét az ország több 
pontjáról is – további feladatá-
nak tekinti megkeresni és fel-
tárni, hogy milyen kis gazda-
ságokat rejteget a falu. Így egy 
olyan hálózat válhat láthatóvá 
a lakókörnyezetünkben, amely-
nek tagjaitól a fi atalok, gyere-
kek és talán a városból kiköltö-
zők, más érdeklődők többféle jó 
példát láthatnak.
 Elsőként az Öreghegyi Cse-
mete Tanodát és Kertészeti Áru-
dát kerestük meg. Tavaly május-
ban az iskolások részére tartott 
kertészeti szakoktatási prog-
ramjuk nagy sikerrel zajlott. Itt 
is felvetődött a kérdés, hogyan, 
miként lehetne kialakítani egy 
állandó iskolakertet. Az intéz-
ménynek ugyan nincs elég ka-
pacitása egy ilyen bázis fenn-
tartására, viszont a gyerekek 
számára fontos lenne egy ilyen 
(tanulási) lehetőség. Ezért hatá-
roztuk el, hogy a Biodinamikus 
Közösségi Kert az önkormány-
zat által használatra átadott 
Villás-kertben megpróbál se-
gítséget adni az ötlet megvaló-
sításához. Az Öreghegyi Cse-
mete Tanodával együtt máris 
egy szélesebb palettát ajánlunk 
a fi ataloknak a kertészkedés, az 
ökológiai tudatosság, az egész-
séges táplálkozás terén, hiszen 

szakmai programjaikon az el-
méleti oktatás gyakorlati rész-
szel egybekötött, így valóban 
megtapasztalhatják a gyerekek 
a kert szeretetét és jelentőségét.
 A tanoda két vezetője, Pró-
kai Orsolya és Kocsis Ibolya 
elsősorban a 3 és 14 év közötti 
korosztállyal való együttműkö-
désben látja a kulcsfontosságú 
lehetőségeket. A hagyományos 
oktatási rendszer megszokott 
tematikájú rendjében ugyan-
is nem található meg egyetlen 
tantárgy keretein belül az, ami 
az ember létezésének, egészsé-
gének fenntartására a jövőben 
is minden generáció számára 
a legfontosabb. Szadán kívül 
már a környékbeli települé-
seken is zajlanak ilyen irányú 
foglalkozások, helyi szinten az 
óvodákban erre kijelölt kis ker-
tekben, magaságyásokban, sa-
ját veteményesekben végzik a 
házikerti munkákat. A lehető 
legtöbb és legfontosabb témát 
körüljárva tanulnak a gyerme-
kek többek között a virágokról, 
vetőmagokról, palántázásról, 
a kerti eszközök használatá-

VÍZFOGYASZTÁS-
CSÖKKENTŐK 
IGÉNYELHETŐK
Szada Nagyközség Önkor-
mányzatának egyik fontos tö-
rekvése a vízfelhasználás csök-
kentése. Ennek érdekében 
2023-ban már az összes önkor-
mányzati intézményben átfo-
lyás szabályozókat használnak. 
Egy felmérés szerint az óvo-
dában egy gyermek kézmo-
sásakor percenként akár 10 li-
ter is elfolyhat, de egy átlagos 
csap akár jóval többet is áten-
ged percenként. Azonban az 
energiatakarékos vízadago-
ló beépítésével ez jelentősen, 
akár 1,5–1,7 literre is leszorítha-
tó, miközben a kézmosás hatás-
foka nem romlik. Ez az eszköz a 
perlátor, amely a csapvégszűrő 
helyére beszerelve, a levegő-
vel dúsított eljárásnak köszön-
hetően éri el átfolyásszabályozó 
hatását, és jelentős, legalább 
30–70 százalékos megtakarí-
tást eredményez.
 Az önkormányzat célja a si-
keres intézményi használat 
után egyértelműen az, hogy a 
perlátorokat a lakosság köré-
ben is elérhetővé tegye. Ennek 
megfelelően a „Minden csepp 
számít!” program keretében 
segítené a szadai lakosokat egy 
ingyenes háztartási egységcso-
maggal, amely egy átlagos ház-
tartás vízfogyasztását csök-
kentheti.
 A perlátorok egyszerűen és 
könnyen felszerelhetők, víz-
kőlerakódást késleltető és víz-
kőellenes technológiával ké-
szültek. A programban történő 
részvételhez előzetes regiszt-
ráció szükséges. Ha élni kí-
ván a lehetőséggel, és szeret-
ne hozzájutni a vízfogyasztást 
csökkentő egységcsomag-
hoz, kérjük, töltse ki és küld-
je be a https://szada.hu/hirek/
vizfogyasztascsokkentoket-
oszt-az-onkormanyzat címen 
található igénylőlapot.

Szada Nagyközség Önkormányzata

ról, a rovarok jelentőségéről, a 
madarak etetéséről, fűszer- és 
gyógynövényekről, és még az 
ehető gyom- vagy vadontermő 
növényekről is. 
 A témák azonban a termé-
szet kincseinek megismerésé-
ben kimeríthetetlenek. Mind-
ezeken túl a felnőttek számára 
kertépítészeti, fajtahasználati 
tanácsokat nyújtanak, de a tava-
szi szezonban például a metszé-
si munkálatokban is segítenek. 
Elkötelezett hívei a komposztá-
lásnak, a tápanyag-visszapót-
lásnak, az egészséges életmód-
nak és a természet szeretetének. 
Kertészetükben többnyire a he-
lyi mikroklímát preferáló, a vál-
tozó éghajlathoz legjobban iga-
zodó növényfajokkal és saját 
szaporításból származó dísz- és 
haszonnövényfajokkal találkoz-
hatnak a vásárlók, de szezoná-
lisan vetőmagok és zöldségpa-
lánták is kaphatók.  Aki tehát 
felkeresi őket, a kerttel kapcso-
latosan átfogó segítséget kaphat.

Gombos Ilona (Szadai Biokör),  
Prókai Orsolya (Öreghegyi 

Csemete és Tanoda) 
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Piros helyett 
legyen sárga!

Ezen korábbi esetet azért gondoltuk közkinccsé tenni, mert 
azt feltételezzük, sokan nem gondolnák, hogy egy lentebb 
részletezett – vagy ahhoz hasonló – próbálkozással mit is 

kockáztat(hat)nak valójában. Itt és most úgy gondoljuk, nem 
is annyira a név a lényeges, hanem magának az ügynek a sú-
lyossága, hogy mások számára okulásul szolgáljon a jövőben.

SZADAI SPORT

AMagyar Labdarúgó-szövetség Pest 
Vármegyei Igazgatóság Fegyelmi 
Bizottsága 2024. március 20-án 

kelt határozatában súlyos ítéletet hozott 
az egyik II. osztályú sportszervezet után-
pótlásedzőjének, egyben a felnőttcsapat 
játékosának ügyében. Az ügyben eljáró 
grémium a nevezettet 2024. október 31-
ig mindennemű, mérkőzéssel kapcsolatos 
sportszakemberi tevékenységtől eltiltotta 
(ami azt jelenti, hogy – az MLSZ hatályos 
fegyelmi szabályzatában foglaltakból kö-
vetkezően – ebben a klubban a játéktól is).
 Történt ugyanis, hogy a Pest vármegyei 
utánpótlás-bajnokság rájátszásában ez év 
március 16-án lejátszott mérkőzésen a vét-
kes edző kritizálta a játékvezetőket, amely 
cselekedete kiállítást vont maga után, majd 

– és most jön az, ami miatt ezen felhívásunk 

született – helyzetét tetézte azzal, hogy a 
találkozó lefújását követően újabb fegyel-
mi vétséget követett el. Ugyanis a játékve-
zetői öltözőbe bemenve próbálta rábírni a 

„sporit”, hogy a piros lapja helyett csak sár-
gát írjon be a jegyzőkönyvbe, aki ezért fel-
jelentette nevezettet az igazgatóságnál.
 A fegyelmi bizottság álláspontja szerint 
a sportszakember ezen utóbbi tettével ha-
mis adat közlésére próbálta meg rávenni a 
játékvezetőt, hogy így megtévessze az igaz-
gatóság fegyelmi bizottságát, és egyben jo-
gosulatlan előnyszerzés kísérletét valósí-
totta meg.
 A teljesség kedvéért ide kívánkozik, hogy 
hosszú időtartamú (több mint hét hónap-
ra szóló) eltiltásában kismértékben köz-
rejátszott az is, hogy első vétségét után-
pótláscsapatnál követte el, rossz példát 
mutatva ezzel a rábízott labdarúgóknak. 
Továbbá, hogy a fegyelmi bizottság a sport-
szakembert foglalkoztató klubja felelős-
ségét is megállapította (és ezért a klubot 
50  000  Ft-ra büntette), mert az egyesület 
felelős – többek között – a sportszakem-
berei által tanúsított viselkedésért is.
 Bár az ítélet még megfellebbezhető, min-
den érintettnek ajánljuk, kétszer is gondol-
ja meg, hogy mi is a helyes ilyen – és eh-
hez hasonló – esetekben!

MLSZ Pest Vármegyei Igazgatósága

MINDENKI GYŐZÖTT
Az idén is megrendezték Sza-
dán a már hagyományossá vált, a 
nemzeti ünnep tiszteletére szer-
vezett 1848 méter emlékfutást. 
Dr. Kiss Gergely olimpiai bajnok 
vízilabdázó által tartott bemele-
gítés után a kicsik és nagyok lel-
kesen vetették bele magunkat a 
megszokott távba a március 14-i 
sportrendezvényen. Valameny-
nyi célba érkező érmet, almát és 
müzlit kapott elismerésül, frissí-
tőként pedig vízzel és teával vár-
tuk őket. Idén is megjutalmaz-
tunk az első három befutót, és a 
legnagyobb létszámmal indu-
ló iskolai és óvodai csoportokat. 
Köszönjük a szervezést és a le-
bonyolításban való segítséget 
a Faluház dolgozóinak, a SZAK 
munkatársainak, a szadai nyug-
díjasklubnak és a polgárőrség-
nek. Jövőre is várunk mindenkit 
vissza.  AP

FUSS SZADA, ÚJRA!
2024. június 1-én immár negye-
dik alkalommal rendezik meg a 
szadai terepfutó versenyt a Sza-
da melletti erdős, dombos részen. 
Nevezni 2024. május 24-én 12 
óráig lehet a fussszada.hu web-
oldalon található nevezési űrlap 
kitöltésével a létszámlimitek ere-
jéig. A nevezési űrlap kitöltésé-
vel és elküldésével a résztvevő el-
fogadja a verseny szabályzatát. A 
versenyzőknek a nevezéstől szá-
mítva 3 nap áll rendelkezésükre a 
nevezési díj befi zetésére.

SPORTHÍREK
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A Szadai Sportcentrum több területe,  
helyisége bérelhetővé vált lakosok, csopor-

tok és cégek számára. Várjuk foglalását! 

TOVÁBBI INFORMÁCIÓK:  
telepulesuzemeltetes@szada.hu 

+36-70-408-4362




